
Nr. 6. Kraków, dnia 30 czerwca 1912. Rocznik XXXIII.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoł. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń" bezpłatnie.

L. 25239/912
I. b.

OBWIESZCZENIE.
Celem zapobieżenia uszkadzaniu trawników, krze

wów i kwiatów na plantacyach miejskich, M agistrat przy
pomina rozporządzenie z dnia 8-go kwietnia 1884 roku 
L. 11182, według którego psy na plantacyach należy 
prowadzić na smyczy.

Osoby niestosujące się do tego rozporządzenia na
rażają się na grzywny.

Dozorcy plantacyjni i straż policyjna będą czuwać 
nad śeisłem wykonaniem niniejszego rozporządzenia.

M agistrat stoł. król. m. Krakowa 
dnia 20 czerwca 1912 r.

Mianowania urzędników i służby 
miejskiej.

Pan Dr. Janiszewski Tomasz, dotychczas miej le
karz naczelny (fizyk) w V I I  kl. rangi został zamianowany 
dekretem Prezydyum M agistratu z dnia 6 maja 1912 r. 
do L. Prez. 300/912 na zasadzie uchwały Rady 
miejskiej powziętej na posiedzeniu w dniu 6-go maja 
1912 roku miejskim lekarzem naczelnym (fizykiem) 
w VI. klasie rangi z płacą roczną 6400 koron, kwatero- 
wem w rocznej kwocie 1472 koron, oraz prawem do 2 
pięcioleci po 800 kor. i 1 trzechlecia w kwocie 800 kor. 
a to z obowiązkiem wykazania się w przeciągu roku od 
dnia no rn.acyi licząc z uzyskania poddaństwa austrya- 
ckiego. (LM: 55100/912 Prez.).

Pan Białkowski Mieczysław, dotychczas adjunkt 
M agistratu w IX  klasie rangi, został zamianowany de
kretem Prezydyum M agistratu z dnia 6 maja 1912 r. 
do L. Prez. 299/912 na zasadzie uchwały Rady miejsk., 
powziętej na posiedzeniu w dniu 6 maja 1912 r. komi
sarzem Magistratu W  VIII klasie rangi z płacą roczną 
3600 koron, kwaterowem w rocznej kwocie 1104 koron, 
oraz prawem do 2 pięcioleci po 400 koron i 1 trzech
lecia w kwocie 400 kor, rocznie. (LM: 54381/912 Prez ).

P. Górski Franciszek, dotychczas adjunkt Magistratu 
w IX  kl. rangi, został zamianowany dekretem Prezydyum 
M agistratu z dna 6 maja 1912 r. do L. Prez. 297/912 
na zasadzie uchwały Rady miejskiej powziętej na posie
dzeniu w dniu 6 maja 1912 r. komisarzem Magistratu 
w  VIII kl. rangi z płacą roczną 3600 koron, kwaterowem

w rocznej kwocie 1104 koron, oraz prawem do dwóch 
pięcioleci po 400 koron rocznie i jednego trzeohlecia
w kwocie 400 kor rocznie. (LM: 54379/912 Prez.).

Pan Starkel Józef, dotychczas adjunkt M agistratu 
w IX  kl. rangi został zamianowany dekretem Prezydyum 
M agistratu z dnia 6 maja 1912 r. do L. Prez. 298/912 
na zasadzie uchwały Rady miejskiej powziętej na posie
dzeniu w dniu 6 maja 1912 r. komisarzem Magistratu 
W  VIII kl. rangi z płacą roczną 3600 koron, kwaterowem 
w rocznej kwocie 1104 koron, oraz prawem do dwóch 
pięcioleci po 400 koron rocznie i jednego trzechlecia
w kwocie 400 kor. rocznie. (LM : 54380/912 Prez.).

Pan Wiśniowski Józef, dotychczas adjunkt Magi
stratu w IX  klasie rangi, został zamianowany dekretem 
Prezydyum M agistratu z dnia 6 maja 1912 roku do L. 
Prez. 295/912 na zasadzie uohwały Rady miejskiej po
wziętej na posiedzeniu w dniu 6 maja 1912 r. komisa
rzem Magistratu W  VIII kl. rangi z płaeą roczną 3600 
koron, kwaterowem w rocznej kwocie 1104 koron, oraz 
prawem do dwóoh pięcioleci po 400 koron rocznie i je 
dnego trzechlecia w kwocie 400 koron rocznie. (LM : 
54823/912 Prez).

Pan Woźniak Józef, dotychczas adjunkt M agistratu 
w IX  kl. rangi, został zamianowany dekretem Prezydyum 
Magistratu z dnia 6 maja 1912 r. do L. Prez. 296/912 
na zasadzie uchwały w dniu 6 maja 1912 r. komisarzem  
Magistratu w VIII kl. rangi z płacą roczną 3600 koron, 
kwaterowem w rocznej kwocie 1104 koron, oraz prawem 
do dwóch pięcioleci po 400 koron rocznie i jednego 
trzechlecia w kwocie 400 kor. rocznie. (LM: 54378/912 
Prez.).

Pan Menasche Eugeniusz Marek Ignacy (3 im.),
dotychczas adjunkt Budownictwa mięi. w X  klasie rangi, 
został zamianowany dekretem Prezydyum M agistratu 
z dnia 6 maja 1912 r. do L. Prez. 301/912 na zasadzie 
uchwały Rady miejskiej powziętej na posiedzeniu w dniu 
6 maja 1912 r. inżynierem Budownictwa miej. Oddział 
B. W  IX kl. rangi z płacą roczną 2800 koron, kwaterowem 
w rocznej kwocie 960 koron, oraz prawem do czterech 
trzechleci po 200 koron oraz dodatkiem budowlanym 
niewliczalnym do emerytury w kwocie 400 koron rocznie 
pod warunkiem złożenia w terminie trzechmiesięcznym 
od daty nominacyi licząc egzaminu administracyjnego wy
maganego technicznych urzędników państwowych (LM: 
54377/912 Prez.).

Na podstawie § 89 statutu miasta Krakowa zamia
nowani zostali od 1 czerwca r912 r.:



1. Pan inź. Tobiasz Wexner, prowizorycznym asy
stentem Budownictwa miej. z poborami 1600 koron ro
cznie tytułem płacy, 576 kor. rocznie tytułem kwatero
wego i 200 koron rocznie tytułem dodatku budowlanego, 
oraz z tern zapewnieniem, że po roku zadowalniającej 
służby i złożeniu egzaminu administracyjnego przepisa
nego dla techników, w dziale państwowej służby budo
wlanej pozostających może nastąpić stabilizacya.

2. Pan Franciszek Krudowski, funkcyouaryusz Bu
downictwa miej. w Krakowie, prowizorycznym młodszym 
drogomistrzem Z poborami 1200 kor. tytułem płacy, 384 
kor. rocznie tytułem  kwaterowego i 200 koron rocznie 
tytułem dodatku budowlanego, oraz z tern zapewnieniem, 
źe po roku zadowalniającej służby nastąpić może stabi
lizacya. (LPrez.: 335/912).

Etatowymi maszynistami miejskimi w pierwszej ka- 
tegoryi służby miejskiej, zamianowani zostali począwszy 
od dnia 1 stycznia 1912 r  :

1. Antoni Banaś, prowizoryczny maszynista Zakładu 
Czyszczenia miasta z płacą roczną 1200 kor. z prawem 
do pierwszego trzechlecia w kwocie 160 kor., do siedmiu 
następnych trójleci po 100 kor., oraz dziewiątego trój 
lecia w kwocie 140 kor. rocznie, tudzież z prawem do 
dwóch wliczalnyeh do emerytury dodatków starszeństwa 
po 100 kor. rocznie za każde cztery lata przebyte w naj
wyższym stopniu poborów, jakoteż kwaterowem, wyno- 
szącem 40%  kaźdoczesnej płacy wraz z osiągniętemi 
trzechleciami bez dodatków starszeństwa.

2. JIÓzef Mikołajski z płacą roczną 1200 koron, 
z prawem do pierwszego trzechlecia w kwocie 160 kor., 
do siedmiu następnych trójleci po 100 koron, oraz do 
dziewiątego trójlecia w kwocie 140 kor. rocznie, tudzież 
z prawem do dwóch wliczalnyeh do emerytury dodatków 
starszeństwa po 100 kor. rocznie, za każde cztery lata 
przebyte w najwyższym stopniu poborów, jakoteż kwa
terowem, wynoszącem 40%  kaźdoczesnej płacy, wraz 
z osiągniętemi trzechleciami bez dodatków starszeństwa 
i dodatku osobistego.

Równocześnie Józefowi Mikołajskiemu przyznany 
został dodatek osobisty nie wliczalny do emerytury 
w kwocie 100 K rocznie, który z osiągnięciem pierwszego 
trzechlecia redukuje się do kwoty 240 koron rocznie, 
z osiągnięciem drugiego trzechlecia do kwoty 140 kor., 
z osiągnięciem trzeciego trójlecia do kwoty 40 koron, 
a z osiągnięciem czwartego trójlecia, zupełnie odpada. 
(LM : 40598/912 Prez.).

Protokoły obrad Rady miejskiej.
Posiedzenie nadzwyczajne (27 w kad. X V I.) z dnia 

22 kwietnia 1911 r.
Przewodniczący Prezydent m .: Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m. .- Dr. H enryk Szarski.
II. Wiceprezydent m .: Józef Sare.
Sekretarz P ady: w z. radca Dr. Rudolf Sikorski. 
Radców miejskich obecnych 60.
Padcy miejscy: Birnbaum, X. Dr. Caputa, Czunko, 

Dr. Dobószyński, Dudek, Epstein, Dr. Gross, Heuman, 
Dr. Lustgarten, Margulies, Dr. Meisels, Meus, Misiorow-

ski, Muranyi, Dr. Julian Nowak, Dr. Pareński, Peroś, 
Porębski, Romanowski, Dr. Tadeusz Starzewski, Suski, 
Dr. Tilles, hr. Wodzicki, Wolny (24) nieobecność swą 
usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz.- 5%  wieczór.

Przed porządkiem dziennym. 
Subwencya dla Domu polskiego w Mor.-Ostrawie.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  Dr. L e o  
zgłasza i uzasadnia w n i o s e k  n a g ł y  o udzielenie sub- 
wencyi dla Domu polskiego w Morawskiej Ostrawie na 
spłatę długów w wysokości 2000 K. (LM: 48011/912 IV).

N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
W  dysku»yi zabiera głos r. m. Dębicki.
W n i o s e k  u c h w a l o n o .

Tory dowozowe do Gazowni.
R. m. prez. Izby handlowej D a t t n e r  przedstawia 

sprawę układu z koleją państwową o tory dowozowe 
do Gazowni miejskiej. Dotyczące kontrakty są gotowe. 
Mówca wnosi o wybór delegatów Rady miasta do pod
pisania kontraktu.

Rada miasta wyznaczyła do podpisania powyższego 
kontraktu r. m. pp. Beringera i D ra Rosenblatta a na 
zastępcę w razie przeszkody ze strony jednego z nich 
r. m. p. Nowaka Stanisława.

Porządek dzienny. 

Zakłady sanitarne.
Imieniem Sekcy: I., II . i V . sprawozdawca II . W i- 

C e p r e z y d e n t  m i a s t a  r dw.  S a r e  w sprawie bu
dowy Zakładów sanitarnych wnosi:

Rada miasta uchwali:
I. 1) Przyjmując w zasadzie program budowy za

kładów sanitarnych przedstawiony w sprawozdaniu i wnio
skach Sekcyj I., II . i V  z roku 1911, Rada miasta 
uchwala wybudowanie na pięciu morgach, wydzielić się 
mających z gruntów pokontumacyjnych, od strony Sudołu 
następujących najkonieczniejszych budynków sanitarnych; 
zakładu dezynfekcyjnego wraz z zabudowaniami gospodar- 
czemi, domu izolacyjnego, domu służbowego, pracowni 
bakteryologicznej, hali maszyn i dwóch pawilonów cho
rób zakaźnych.

2) Cała budowa tych zakładów wraz w wewnę- 
trznem urządzeniem, oświetleniem, kanalizacyą wewnętrzną, 
doprowadzeniem wody, ogrodzeniem całej parceli, urzą
dzeniem ogrodu, rekonstrukcyą drogi od podjazdu kole
jowego do kontumacyi i budową kanału miejskiego na 
tej przestrzeni wykonaną ma być kosztem 850.000 kor.

3) W ydatek ten pokryje się częścią z pożyczki 
inwestycyjnej drugiej z roku 1907 (400.000 koron na 
budowę zakładu dezynfekcyjnego, pawilonów zakaźnych 
i aresztów miejskich) sumą 400.000 wzgl. 350.000 kor. 
Brakującą sumę 450000 kor. względnie 500.000 koron 
należy wstawić do zaciągnąć się mającej w najbliższym 
czasie nowej pożyczki inwestycyjnej długoterminowej.

4) Upoważnia się Pana Prezydenta miasta i Sekcyę
II . po wydaniu kwoty 400.000 kor. względnie 350.000 
kor. z funduszu inwestycyjnego drugiego z roku 1907, 
do zaciągnięcia w miarę potrzeby krótkoterminowej po-
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Życzki do wysokości resztującej kwoty 450.000 koron 
względnie 500.000 koron.

5) Rada miasta uchwala podjęcie z pożyczki inwe
stycyjnej II . z roku 1907 sumy 400 000 koron na bu
dowę zakładu dezynfekcyjnego i pawilonów zakaźnych 
i uprasza Pana Prezydenta, aby zechciał wyjednać pod
jęcie całej tej sumy u Wydziału krajowego, wobec tego, 
że budowa aresztów miejskich nie jest sprawą tak pilną 
jak  budowa zakładów sanitarnych i wobec tego, źe areszta 
miejskie budowane będą przez Gminę w późniejszym 
czasie razem ze zakładem dla bezdomnych

W razie gdyby Wydział krajowy na podniesienie 
całej tej sumy się nie zgodził Rada miasta uchwala do
datkowo:

6) Rada miasta uchwala podjęcie z pożyczki inwe- 
stycyjnej drugiej z roku 1907 sumy 350.000 koron na 
budowę zakładu dezynfekcyjnego i pawilonów zakaźnych 
pozostawiając 50.000 kor. na budowę mniejszego domu 
aresztów miejskich.

7) Upoważnia się Sekcyę I. do natychmiastowego 
rozpoczęcia budowy zakładów sanitarnych i przeprowa
dzenia jej w granicach uchwalonego na ten cel kredytu. 
Do pokrycia początkowych wydatków służyć będzie suma
400.000 kor. względnie 350.000 kor. podjęta z funduszu 
inwestycyjnego II . z roku 1907.

8) W ydatki wynikłe z zaciągnięcia pożyczki na 
budowę zakładów sanitarnych jakoteź zwiększone wy
datki utrzymania tych nowych zaKładów pokryte będą 
w budżecie począwszy od roku 1913 z bieżących fun
duszów gminnych.

9) Rada miasta wzywa Sekcyę skarbową, aby wo
bec nieuniknionego wydatku na cele budowy zakładów 
sanitarnych i wogóle wobec przewidywanego zwiększenia 
się wydatków gminnych w najbliższych latach zastano
wiła się nad sposobami zwiększenia się dochodów gmin
nych i przedstawiła Radzie miasta wnioski w sprawie 
uzyskania nowych źródeł dochodów tak, żeby pomimo 
przewidywać zwiększonych wydatków równowaga budżetu 
była utrzymana

II . Gmina miasta Krakowa gotowa jest odstąpić 
Wydziałowi krajowemu pod budowę szpitala epidemi
cznego 5 morgów gruntu wydzielonych z dawnej kontu- 
macyi. Szpital ten epidemiczny prowadzony będzie w za
rządzie kraju, jako szpital powszechny krajowy. Daro
wizna gruntu nastąpi pod następującymi warunkami:

a) Wydział krajowy przystąpi najdalej w przeciągu 
roku, licząc od dnia ofiarowania przez Gminę gruntu, do 
budowy szpitala epidemicznego systemem pawilonowym 
na 200 łóżek. W pierwszym roku Wydział krajowy przy
stąpi do budowy pawilonów przynajmniej na 100 łóżek; 
budowa pawilonów na całą ilość 200 łóżek ma być ukoń
czoną najdalej do 3 lat od chwili zaofiarowania gruntu.

b) Gdyby do roku, licząc od c l wili darowania gruntu 
t. j. od dnia odpowiedniej uchwały Rady miasta, W y
dział krajowy nie przystąpił do budowy szpitala epi
demicznego, gmina m. Krakowa cofa swoją darowiznę.

c) Odebranie w posiadanie i hipoteczne przepisanie 
własności gruntu na Wydział krajowy nastąpi wtedy, gdy 
Wysoki Sejm odpowiednią uchwałą zatwierdzi plany wy
pracowane przez Wydział krajowy, poleci rozpoczęcie 
budowy i przyzna na ten cel kredyt.

d) Gmina m. Krakowa zastrzega sobie zawsze mo-- 
ność pomieszczenia w tym szpitalu pewnej ilości miej

scowych chorych, których ilość będzie ustaloną w toku 
pertraktacyj.

e) Istniejące obecnie oddziały chorób zakaźnych 
w szpitalu krajowym i w szpitalu św. Ludwika w K ra
kowie nie będą zniesione i uszczuplone dopóki cały 
szpital epidemiczny na 200 łóżek nie będzie przez kraj 
wybudowany.

f) Wolno będzie gminie miasta Krakowa na części 
niezabudowanej gruntu ofiarowanego Wydziałowi krajo
wemu ustawiać czasowo w razie potrzeby swoje rozbie
ralne DoecKerowskie baraki epidemiczne.

g) Poleca się Magistratowi niezwłoczne rozpoczęcie 
pertraktacyj z Wydziałem kiajowym w myśl powyższych 
zastrzeżeń. (LM: 56768/909 Fiz.).

W dyskusyi zabierają głos, popierając przedstawione 
wnioski r. m. Dr. P o n i k ł o ,  B u j w i d  i Dr.  D o m a ń 
s k i ,  który odnośnie do punktu II . e) wniosków pod
nosi, iż nie można krępować Wydziału krajowego szpi
talem św Ludwika, gdyż tenże jest własnością prywa
tnego Towarzystwa a Wydział krajowy może w razie 
wypowiedzenia mu układu ze szpitalem św. Ludwika po
starać się o wynajem innych pawilonów dla chorób za
kaźnych.

R e f e r e n t  w i c e p r e z y d e n t  S a r e  jest za 
utrzymaniem punktu II . e) wniosków.

W n i o s k i  u c h w a l o n o  j e d n o g ł o ś n i e .

Dyskusya budżetowa.
P r z e w o d n i c z ą c y  zarządza dalszy ciąg d y - 

s k u s y i  b u d ż e t o w e j .
R. m N o w a k  S t a n i s ł a w  w uzupełnieniu swego 

przemówienia na poprzedniem posiedzeniu Rady miasta 
przedstawia i uzasadnia następujące rezolucye do Dz. X II :

1) Celem trwałego uczczenia pamięci ś. p. Hugona 
Kołłątaja, wielkiego męża stanu z epoki rozbiorowej 
i głównego twórcy Konstytucyi 3-go maja, znakomitego 
pedagoga naszego i pisarza politycznego Rada miejska 
nada jednej ze szkół miejskich miano ks. Hugona Kołłątaja.

2) Ażeby szkoły zorganizowane wydziałowe jako 
prowizoryczne w Nowej Wsi, im. Długosza —  XXVIII 
Pędzichów, zostały zetatowane jak najrychlej, gdyż od
powiadają wszelkim ku temu warunkom.

3) Ażeby postarać się o przyspieszenie zetatowania 
Szkół zorganizowanych jako osobne szkoły wydz. męskie 
a osobne żeńskie, w Dębnikach, Półwsiu a dalej w Lu- 
dwinowie i Grzegórzkach.

4) Ażeby w szkołacn wydz., w których istnieją 
klasy paralelne wszystkich kias pospolitych — utworzyć 
w tych klasach podwójny etat sił nauczycielskich lub 
przeprowadzićorganizacyę nowych szkól czteroklasowych.

5) Ażeby czwarte klasy we wszystkich szkołach 
wydz. tak męskich jak  żeńskich zostały zetatowane.

6) Postarać się o nowe budynki dla szkół, mają 
cych złe lub liche wyposażenie mieszk. jak dla szk. im. 
Jachowicza, dla szk. X X V III , dla szkoły im. Jagiełły, 
im. św. Barbary, im. św. Wojciecha i dla barakowej przy 
ul. Dietla.

7) Postarać się o ławki dla szkół, odpowiadające 
wymogom hygieny szkolnej.

8) Rada miejska uchwala odnieść się do W. Sejmu 
z żądaniem, aby przystąpił co rychlej do gruntownej
reformy naszego szkolnictwa ludowego i seminaryjnego,
ażeby zniósł w temźe szkolnictwie szkodliwą dwutypo-
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wość, a nadto ażeby język niemiecki usunięty został ze 
SZkÓJ ludowych pospolitych jako przedmiot obowiązkowy.

9) Pozaszkolnej opiece dla dziewcząt katol. uczelni 
im. ś. p. dyrektorki Sieczkowskiej przeznaczyć subwen- 
C yi 200 koron.

10) W ypłacić pomocnikom tercyanów przy szkołach 
uzupełniających dodatek po 20 hal. dziennie za czas od 
1 września do 31 grudnia 1911 r .“

R. m. M a c i o ł o w s k i  przedstawia i uzasadnia 
następujące rezolucye do Działu X I I  budżetu m.

1) Aby do układania planów szkół wzywać kie
rowników jako fachowców, tudzież aby szkołę przy ul. 
Szlak oddać do użytku od 1 września.

2) Od roku szkolnego 1912/13 należy uporządko
wać sprawę sług szkolnych w gminach przyłączonych na 
zasadach przyjętych dla szkół ludowych starego Krakowa.

3) Ryczałt na mieszkanie mają pobierać wszyscy
k i e r o w n ic y ( c z k i )  szkół krakowskich po 1.000 koron, 
a dyrektorowie(rki) po 1 100 koron a to od 1 stycznia 
1912 r.

4. Rada miasta uprasza p. Prezydenta, aby powo
łał ankietę, złożoną z osób fachowych, któraby wypra
cowała program organizacyi ćwiczeń fizycznych szkolnych
i obmyśliła dostateczną ilość placów na urządzenie sal 
gimnastycznych, boisk i miejsc do zabawy dla młodzieży 
40 szkół ludowych krakowskich.

5) Rada miejska uchwala: kwotę 1,000 koron na 
wyciecz! i wakacyjne oddać do dyspozycyi Tow. kolonij 
wakacyjnych W  Kochanowie na umieszczenie tam co roku 
na cały czas wakacyjny 20 najbiedniejszych i najsłabszych 
fizycznie uczniów krakowskich szkół ludowych miejskich.

6) Rada miejska poleca Sekcyi szkolnej, aby sprawę 
bezpłatnego zwiedzania muzeów i zakładów miejskich
przez młodzież szkół ludowych w porozumieniu z od
nośnymi zarządami uporządkowała i sprawozdanie Radzie 
miejskiej co rychlej przedłożyła.

R. m. K o n o p i ń s k i  przyznaje, źe pomieszczenie 
wielu szkół ludowych jest nieodpowiednie, na ogół jednak 
szkoły miejskie mają bez porównania lepsze pomieszcze
nie, niż rządowe. Dlatego należałoby otwarcie nowego 
budynku szkoły miejskiej przy ulicy Szlak, zbudowanej 
wielkim kosztem przez Gminę, z uwzględnieniem wszel
kich wymagań techniki i hygieny szkolnej, urządzić 
z pewną okazałością w obecności przedstawicieli władz 
autonomicznych i rządowych. Dla ostatnich może to bę
dzie zachętą do naśladowania Gminy krakowskiej.

1) W r e z o l u c y a c h  Komisyi budżetowej pod
niesiono sprawę budowy państwowej szkoły robót kobie
cych w Krakowie.

Mówca podnosi, źe mylnie jest podaną rezolucya 
Komisyi budżetowej na str. 109 budżetu miejskiego, 
g d y ż  n i e  r o z c h o d z i  s i ę  t u  o s z k o ł ę  r o b ó t  
k o b i e c y c h ,  t y l k o  o państwową szkołę przemyłową 
dla kobiet.

Plan takiej szkoły opracowała już Sekcya szkolna 
i wniesie tę sprawę na pełnej Radzie. Jestto  rzecz wiel
kiej wagi, gdyż szkoła ta ma kształcić kobiety w rze
miośle i dawać im patenty do wykonywania zawodów 
rzemieślniczych zastępujących odbywanie praktyki.

2) W łączności pewnej z tą kwestyą, j e s t  d r u g a  
r e z o l u c y a ,  wzywająca Radę szkolną do założenia 
w Krakowie drugiego seminaryum żeńskiego. Jako dele
gat Rady miejskiej do Rady szkolnej krajowej — uważa

sobie mówca za obowiązek przestrzedz uczCniee semina- 
ryów przed zawodem, jakiego doznać mogą, starając się 
o posady nauczycielek. W zeszłym roku szkolnym zło
żyły w kraju egzamin dojrzałości tysiąc trzy uczenice 
seminaryów rządowych, prywatnych wraz z eksternistami. 
Niepodobna przypuścić, aby wszystkie otrzymały posady.

U  rządu, o ile mówcy wiadomo, nie ma tendencyi 
ani do zakładania nowych seminaryów żeńskich tam, 
gdzie one już są, an: do zakładania średnich szkół żeń
skich. Ale taką szkołę robót kobiecych poprze z pewno
ścią : ministerstwo oświaty i ministerstwo robót pu
blicznych.

Oczywiście, niezależnie od tego czynić należy sta
rania, aby rząd zajął się wogóle wykształceniem kobiet, 
o którem  dziś wiedzieć nie obce.

3) Reorganizacya szkoły św. Scholastyki, jest rze 
cza naglącą.

4) Mówca domaga się, aby w Domu ludowym, o k tó 
rego zbudowanie upomina się jedna z rezolucyj, pomiesz
czoną była sala, służąca równocześnie na zgromadzenia, 
przedstawienia teatru ludowego i na kóncerta popularne. 
Dom ludowy niech będzie zbudowany bez okazałości, 
ekonomicznie, ale niech odpowiada celowi.

5) Również naglącą jest sprawa upaństwowienia 
Akademii handl.

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  odpowiada na rezolucye 
r. m. Maciołowskiego.

R. m. S z a r e k  przedstawia i uzasadnia następu
jące rezolucye:

1) Poleca się Magistratowi, by poczynił starania 
celem urzeczywistnienia przyjętego warunku w punkcie 
X V . punktów odrębnych ostatecznych układów repre
zentantów gminy m. Krakowa z delegatami gminy D ą
bie, aby po przyłączeniu gminy Dąbie Szkoła tamtejsza 
2 kl. z dopełniającym kursem sadowniczo-ogrodniczym 
została przekształcona na 4-klasową na razie przynajmniej 
mieszaną

2) Poleca się Magistratowi, by wysłał natychmiast 
komisyę do zbadania oparkanienia ogrodu szkolnego 
W  Dąbiu, celem oznaczenia wysokości kosztów wykona
nia tego oparkanienia., oraz by wezwał Budownictwo m. 
B. do wykonania gruntownej naprawy oparkanienia rze
czonego ogrodu szkolnego w Dz. X X . w ciągu dni 14 
z funduszu otrzymanego od gminy Dąbie w chwili wcie
lenia jej do miasta Krakowa wynoszącego 42 000 kor., 
k tóra to suma wedłng zobowiązania gminy miasta K ra
kowa w punkcie II . umowy ma być użyta wyłącznie na 
cele lokalne wcielonego terytoryum gminy Dąbie dziś 
Dz. XX.

R. m. B u j w i d  uzasadnia i przedstawia następu
jące rezolucye:

1) Rada miasta zaznacza konieczność kreowania 
gimnazyów dla kobiet Z zakresem działania i prawami 
gimnazyów męskich i w tym celu Prezydyum zechce 
zrobić należne kroki u Rządu.

2) M agistrat zechce zastanowić się nad wynalezie
niem większej ilości miejsc zabaw i wycieczek dla dzieci 
Szkolnych — szczególnie w czasie wakacyjnym oraz nad 
sposobami należytego zorganizowania takich zabaw.

R. m. S z a t k o w s k i  uzasadnia i przedstawia na
stępującą rezolucyę:

Wzywa się Prez.yd.um aby przystąpiło niezwłocznie 
do pertrakiacyi z Towarzystwem muzycznem w Krakowie
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w myśl podania z dnia 3 czerwca 1911 r. w celu umo
żliwienia temuż Towarzystwu zapomocą istniejącej już 
w budżecie miejskim w Dziale X II  poz 16 ust. 17 
subwencyi utworzenia w Krakowie orkiestry symfonicznej.

R e f e r e n t  d e l e g a t  R a d y  m.  Dr.  B a n d r o w -  
s k i dłuższe uwagi poświęcił sprawie wychowania kobiet 
i wskazywał na rezolucye Komisyi budżetowej w spra
wie utworzenia szkoły przemysłowej dla kobiet w K ra
kowie. Omówiwszy proponowane rezolucye r. m. Macio- 
łowskiego, zastanawiał się referent nad rezolucyą r. m. 
Szatkowskiego w sprawie orkiestry cywilnej. Przezna
czając 10.000 koron na Cele orkiestry, Rada miasta dała 
wyraz, że pragnie przyczynió się do kultywowania mu
zyki symfonicznej. Czy kierownik orkiestry wywiązuje 
się ze swego zadania, obecnie nie pora nad tern się za
stanawiać; dlatego wdrożenie rokowań z Towarzystwem 
muzycznem uważałby mówca za przedwczesne. Co do 
sprawy Muzeum Rapperswilskiego, mówca oświadcza, że 
nie odważyłby się tak łatwo ferować wyroku, jak  to 
uczynił r. Daszyński. Byli na tym „procesie Rapperswil- 
skim “ inni prócz p. Kopery przedstawiciele Krakowa 
i oni niezupełnie się godzą na zdanie przez niego wypo
wiedziane. Rzecz omówioną powinna być obszernie i dla
tego jak  najrychlej sprawozdaniem D ra Kopery powinna 
się zająć Rada miasta.

W  g ł o s o w a n i u  p r z y j ę t o  c a ł y  D z i a ł  X II. 
b u d ż e t u  mi e j .  a z g ł o s z o n e  r e z o l u c y e  w r a z  
z r e z o l u c y a m i :

R.  m. J u d k i e w i c z a :  „Wzywa się Magistrat, by 
szkołę barakową przy ul. Dietla w najkrótszym czasie 
u sunął

R. m. D ra D o m a ń s k i e g o :  „Przeznaczone
w Dziale X II . budżetu miej. 1000 kor. na korpusy wa
kacyjne przeznaczyć:

a) dla kolonii wakacyjnej w Kochanowie 200 kor.;
b) dla kolonii wakacyjnej pracownic konfekcyi dam

skiej 800 kor.;
R. m. X. D ra C a p u t y :
1) O udzielenie 200 kor. subwencyi Muzeum etno

graficznemu z Działu XIV. budżetu;
2) Udzielanie subwencyi tylko tym Towarzystwom 

oświatowym, których prelegenci mają na celu tylko oświatę 
a nie nadużywają katedry dla celów agitacyi politycznej 
lub społecznej;

p r z e k a z a ć  M a g i s t r a t o w i  d o  r e g u l a m i 
n o w e g o  t r a k t o w a  ni a.

Dział XII. Sprawy wojskowe.
Sprawozdawca r. m. Dr. K r z e t u s k i  przedstawia:

B ILA N S.
W ydatki zwyczajne . . . kor. 97.962

„ nadzwyczajne . „ — kor. 97.962
Dochody zwyczajne . . . kor. 70.270

„ nadzwyczajne „ — „ 70.270
Niedobór . . . kor. 27.692

W dyskusyi przedkłada r. m. P a j ą k  następującą 
r e z o l u c y ę :

„Wzywa się Magistrat, aby zastanowił się nad 
sprawą budowy domów na pomieszczenie oficerów w prze
chodzić, które poza okresem ćwiczeń wojskowych mo

głyby służyć do innych pożytecznych celów gminnych, 
oraz aby przedstawił odpowiednim Sekcyom stosowne 
daty “.

D z i a ł  X III . u c h w a l o n o ,  a r e z o l u c y e  r. m. 
P a j ą k a  p r z e k a z a n o  M a g i s t r a t o w i .

Dział XIV. Różne.
Sprawozdawca r. m. Dr. K r z e t u s k i  przedstawia: 

B ILA N S.
W ydatki zwyczajne . . . kor. 43.249

„ nadzwyczajne . „ 77 800 kor. 121.049
Dodatki zwyczajne . . . kor. 8.800

„ nadzwyczajne . „ 94 900 „ 103.700
Niedobór . . . kor. 17.349

N a s t ę p n i e  u c h w a l o n o  en blOC b u d ż e t y :  
P ł a s z o w a ,  W o d o c i ą g u ,  G a z o w n i ,  E l e k t r o 
w n i  m i e j s k i e j  i F a b r y k i  w y r o b ó w  p ł y t  b e 
t o n o w y c h .

N a  t er n z a k o ń c z y ł a  s i ę  d y s k u s y a  b u 
d ż e t o w a .

Mleczarnia miejska.
Z kolei przedstawia radca M agistratu p. S a w i ń 

s k i  wniosek KomfSyi aprowizacyjnej i Sekcyi II.
Na koszta sprawienia potrzebnych urządzeń i ma- 

.szyn dla mleczarni miejskiej do konserwowania mleka 
w porze letniej oraz na zakupno 3 koni dla rozwozu 
mleka przyznaje się dalszy kredyt w kwocie 10.000 ko
ron jako zaliczkę zwrotną z dochodów mleczarni. (LM: 
47512/912 I I I  b).

Wyjaśnień udziela wiceprezydent Dr. Szarski. 
W n i o s e k  u c h w a l o n o .

Wodociąg do Kobierzyna.
Imieniem Komisyi wodociągowej przedstawia dy

rektor wodociągu m. J a s z c z u  r o w s k i  wniosek:
Rada miasta Krakowa:
I. udziela Komisyi wodociągowej kredyt:

a) na wykonanie wodociągu do Kobie
rzyna w k w o c ie ..................................K. 250.000

b) na rozszerzenie hali maszyn . . . .  „ 100.000
c) na wykonanie tunelu pod Wisłą 1 le- 

waru 650 mm. w Przegorzałach, czę
ści lewaru w Kostrzu, 10 studzien 
na prawym brzegu Wisły, i na czę
ściowe wykupno gruntów i kiero
wnictwo z ogólnych kosztów 840.000
kor. rata I ..........................................  „ 250.000

d) sieć w Płaszowie i Lud wino wie . . „ 150.000
Razem K 750.000

II . Rada miasta upoważnia Komisyę wodociągową 
do natychmiastowego rozpoczęcia robót.

III . Rada miasta uprasza Prezydyum wraz z Sekcyą 
skarbową o przedłożenie wniosków o zaciągnięcie po
życzki długoterminowej w takiej wysokości by gotówka 
otrzymana osiągnęła kwotę 750.000 koron. Pożyczkę tę 
spłacać będzie fundusz administracyjny wodociągu. Na 
zabezpieczenie wypłat wynikających z budowy upoważnia 
Rada m. Prezydyum wraz z Sekcyą skarbową do zacią



gnięcia pożyczki krótkoterminowej na rachunek funduszu 
wodociągowego w wysokości do 750.000 kor. spłacić się 
mającej z pożyczki długoterminowej.

W dyskusyi zapytuje r. m. Dr. G e r t l e r  czy 
w tej sprawie zapytywano ekspertów. Po wyjaśnieniu ze 
strony II . Wiceprezydenta m. w n i o s e k  p o w y ż s z y  
u c h w a l o n o .

Pożyczka na rekonstrukcyę dróg.
Imieniem Komisyi drogowo-kanałowej i Sekcyi II. 

starszy r a d c a  b u  d o w n .  K ł e c z e k  przedstawia:
Rada miasta uchwali:
1. Zaciągnąó pod warunkami możliwie najkrótszymi 

krótkoterminową pożyczkę w kwocie 200.000 koron na 
rekonstrukcyę dróg w dzielnicach przyłączonych, mającą 
się wykonać w r. 1912 na rachunek przyszłej pożyczki 
długoterminowej.

2. Pożyczka ta ma byó realizowaną częściowo 
w miarę zachodzącej potrzeby, zaś program przedsięwziąó 
się mających robót przedłoży M agistrat Komisyi drogo
wo-kanałowej.

3. Upoważnia się p. Prezydenta m łącznie z Sekcyą 
skarbową Rady m. do oznaczenia czasu, kiedy, w której 
instytucyi i warunków, pod którymi ta pożyczka ma byó 
zaciągniętą, tudzież do delegowania pp. Radców m. do 
podpisywania dokumentów pożyczkowych obok Prezy
denta miasta. (LM : 43899/911 B/b).

U c h w a l o n o  b e z  d y s k u s y i .

Stowarzyszenie urzędniczek pocztowych.
Imieniem Sekcyi I I I .  koncepista M agistratu Dr. 

W i n d a k i e w i c z  przedstawia:
1. Rada m. w przyc.hylnem załatwieniu prośby sto

warzyszenia urzędniczek pocztowych galic. w Krakowie 
przyjmuje w razie przymusowego rozwiązania tegoż Sto
warzyszenia w zarząd na lat 10 majątek tegoż stowarzy
szenia i zobowiązuje się przeznaczyó odsetki na cele sto
warzyszeń kobiecych o pokrewnym zakresie działania 
w Krakowie.

Gdyby funkcyonaryuszki pocztowe w okresie 10 
lat nie utworzyły w Krakowie swego stowarzyszenia o ce
lach podobnych dotychczasowemu, pod jakąkolwiek na
zwą, gmina m. Krakowa zobowiązuje się oddaó majątek 
stowarzyszeniu o pokrewnym zakresie działania w K ra
kowie.

Jeżeli zaś stowarzyszenie urzędniczek pocztowych 
będzie utworzone, to z chwilą jego utworzenia zobowią
zuje się gmina m. Krakowa wydaó majątek temuż sto
warzyszeniu.

Decyzya w tym kierunku, któremu z kilku ewen
tualnie powstałych Stowarzyszeń urzędniczek pocztowych 
w Krakowie o celach pokrewnych dotychczasowemu na
leży majątek wydaó, —- ewentualnie które z kilku sto
warzyszeń o pokrewnym zakresie działania należy uznaó 
za stowarzyszenia o pokrewnym zakresie działania i ma
ją tek  mu wydaó, przysługuje nieodwołalnie gminie m. 
Krakowa

2. Rada m. zgadza się na zamieszczenie powyższego 
postanowienia w statucie stowarzyszenia. (LM: 16115/912 
Prez.).

W dyskusyi zwraca uwagę r. m. Dr. G e r t l e r ,  
źe decyzya powyżej zaznaczona przysługiwaó winna Ra
dzie miasta a nie gminie m. Krakowa.

W n i o s e k  u c h w a l o n o  w r a z  z p o p r a w k ą  
D ra G e r 11 e r a.

Następujące sprawy porządku dziennego u c h w a 
l i ł a  R a d a  m i a s t a  en blOC.

Veniam aetatis.
Wniosek Sekcyi III .
Rada miasta uchw ali:
Łukaszowi Zydroniowi, zastępcy woźnego miejskiej 

Straży pożarnej przyznaje się veniam aetatis, aby urno- 
żliwió mu uzyskanie etatowej posady woźnego miejskiej 
Straży pożarnej. (LM: 100542/910 Prez.).

Linie regulacyjne w Dębnikach.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchw ali:
1. Reasumuje się uchwałę Sekcyi ekonomicznej, 

działającej imieniem Rady miasta z dnia 25-go sierpnia 
1911 r. odnośnie do L. M. 64013 i 61317 mocą której 
według planu budownictwa miejskiego Odd. B. z dnia 
5 Sierpnia 1911 r., zostały zatwierdzone linie regulacyjne 
i budowlane ulicy równoległej do ulicy Sobieskiego a łą
czącej ul. Małą z ulicą Kilińskiego w Dębnikach, nato
miast uchwala się według wyżej wspomnianego planu 
linie regulacyjne tejże ulicy w odstępie 10 m., a miano
wicie: od strony połuduiowo-wschodniej wzdłuż linii czer
wonej, oznaczonej literami o, n, m, k, od strony zaś pół
nocno-zachodniej wzdłuż linii czerwonej, oznaczonej lite
rami g, h, i, j, oraz linię budowlaną od tejże strony
wzdłuż linii zielonej na długość między punktami, ozna
czonymi literami: p, r, a pas gruntu, ograniczony tąź
linią budowlaną a linią regulacyjną o szerokości 5 m ma 
byó użyty pod ogródki.

2. W uzupełnieniu dalszem niniejszej uchwały:
a) zatwierdza się uporządkowanie niniejszej ulicy we

dług noweli do § 16 ust. bud. m. Krakowa z dnia
28 marca 1910 r. Nr. 89.

b) poleca się Magistratowi przystąpić do wykupna 
gruntów, potrzebnych pod tę ulicę w myśl powyż
szej noweli § 16 i przedłożenia Radzie miasta od
powiednich wniosków i kosztorysów. (LM. 24590 
/912 B/b).

Zamknięcie rachunkowe za rok 1910.
Wniosek Sekcyi II.
Rada miasta uchw ali:
1. Sprawozdanie o zamknięciu rachuńkowem fun

duszu obrotowego m. za rok 1910 przyjmuje się do za
twierdzającej wiadomości i udziela się absolutoryum od
powiedzialnym urzędnikom Miejskiej Izby obrach.

2. Niedobór z r. 1910 w gotówce 169.494’61 kor. 
należy pokryć pożyczką wewnętrzną, a na cel amortyza- 
cyi tej pożyczki, wstawiać co roku do budżetu odpo
wiednie kwoty. (LM: 1482/912 II.).

Kredyt dodatkowy.
Wniosek Sekcyi II.
Rada miasta uchwali:
Przyznaje się do Dz. IX . budżetu 1911 r. kredyt 

dodatkowy w kwocie 2105 kor. 60 hal. na pokrycie wy
datków poniesionych z powodu tłumienia epidemii prysz
czycy U bydła rogatego w Krakowie w roku 1911. (LM:
25770/912 Fiz.).
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Fundusz Dra Warszauera z lat 1909/1910.
Wniosek Sekcyi I I .
Rada miasta uchwali:
Sprawozdanie o zamknięciu rachunkowem funduszu 

Dr. W arszauera za lata 1909 i 1910 przyjmuje się do 
zatwierdzającej wiadomości i udziela się absolutoryum 
odpowiedzialnym urzędnikom miejskiej Izby obrach.

Kredyt dodatkowy.
Wniosek Komisyi administracyjnej.
Rada miasta uchwali:
1. Na pokrycie nieprzewidzianych wydatków, po

łączonych z rozszerzeniem targowicy miejskiej, wynoszą
cych kwotę 6.300 kor. przyznaje się kredyt dodatkowy 
w kwocie 6.300 kor. pokryd się mający z sumy 100.000 
koron przeznaczonej w pożyczce inwestycyjnej z roku 
1904 (8,100.000 kor.) poz. B. 5 na rozszerzenie central
nej targowicy miejskiej.

2. Poleca się Magistratowi, aby postarał się w Wy
dziale krajowym o zatwierdzenie tego dodatkowego k re
dytu oraz o pozwolenie użycia reszty sumy 100.000 K., 
przeznaczonej na rozszerzenie miejskiej centralnej targo
wicy w kwocie 6.300 kor. na pokrycie wydatków w ta- 
kiejźe wysokości pod 1) wymienionych. (L. Akc. 4605/911).

Kredyt dodatkowy.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta przyznaje kredyt dodatkowy w kwo

cie 604 kor. 23 hal. na pokrycie wydatków w Dz. V I. 
2 f. tj. na utrzymanie brzegów młynówki za rok 1911.
(LM: 120908/911 B/b).

Kredyt na dom ogrodnika.
W niosek Komisyi inwestycyjnej.
Rada miasta uchwali :
1. W uzupełnieniu uchwały swej z dnia 4 lipca 

1907 L. 110230/906 Rada miasta przyznaje na przebu
dowę i budowę domu ogrodnika m. kredyt dodatkowy 
w kwocie 17.700 kor. 4 hal.

2. Kwotę 19.750 kor. stanowiącą drugą połowę 
kredytu głównego w kwocie 39.500 kor. oraz powyżej 
wymienioną kwotę kredytu dodatkowego 17.700 koron 
4 hal. czyli razem kwotę 37.450 kor. 4 hal. pokryó z po
życzki inwestycyjnej 8,100.000 kor. z kwoty 150.000 
kor. przeznaczonej na rozszerzenie Strażnicy pożarnej. 
(LM: 85809/908 B/a).

Kredyt dodatkowy.
Wniosek IV . i II .
Przyznaje się kredyt dodatkowy w kwocie 750 kor. 

dla Dz. X II. poz. 2 (czynsz za lokal dla szkoły robót 
kob.) budżetu 1911 r. (LM: 74455/911 IV .).

Zamknięcia rachunkowe fundacyi różnych
Wniosek Sekcyi II.
„Zamknięcie rachunkowe funduszu fundacyi różnych 

za rok 1909 przyjmuje się do zatwierdzającej wiadomo
ści i udziela się absolutoryum odpowiedzialnym urzędni
kom M. Izby obrach, (LM: 114936/911 I I ) .

Trzecia przecznica w ul. Dietla.
Wniosek Sekcyi I :
R ada miasta uchw ali:

Gdy w myśl uchwały Sekcyi I  i II . z 3 sierpnia 
1910, imieniem Rady m powziętej, Filia c. k. uprzyw. 
galic. akc. Banku hipotecznego w Krakowie obowiązaną 
jest do kosztów budowy i urządzenia trzeciej przecznicy 
na gruntach Gminy między ulicą Dietla a przedłużoną 
ulicą Miedzuch przyczynić się stosownie do przepisu
§ 16 a ustawy z dnia 28 marca 1910 r Nr. Dz. u. kr.
63, Rada miasta uchwala:

a) Tytułem zwrotu wartości połowy użytego pod tę 
ulicę gruntu miejskiego zapłaci Filia C. k. Uprzyw. 
galic. akc. Banku hipot. w  Krakowie gminie mia
sta Krakowa z góry, bez jakichkolwiek zastrzeżeń 
pó 60 kor. za każdy sążeń kwadr, a to natychmiast 
po podaniu Filii do wiadomości obszaru gruntu 
użytego na połowę tej ulicy.

b) Tytułem zwrotu połowy kosztów budowy toru
jezdnego z krawężnikami i kanalizacyi zapłaci taż
Filia Banku hip. wypadającą z kosztorysu Budo
wnictwa m. Oddz. B. z 7 października 1911 roku

kwotę 9.177 kor. 76 hal. z góry przed urządzeniem ulicy 
z tem, źe o ileby po wykonaniu ulicy i zestawieniu rze
czywistych kosztów toru i kanalizacyi i połowa tych 
kosztów wynosiła mniej lub więcej niż 9.177 kor. 76 hal. 
resztującą kwotę gmina filii, brakującą filia gminie w dniach 
siedmiu zapłać . (LM: 17495/912 I  a)

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 8 
wieczór.

Posiedzenie tajne (12 w kad. X V I) z dnia 22-go 
kwietnia 1912 r. 

Nominacye.
1. Pan Dr. Kazimierz Windakiewicz, koncepista Ma

gistratu, zamianowany został etatowym wicesekretarzem
Magistratu W  IX kl. rangi z poborami do tej rangi przy
wiązanemu pod warunkiem, źe do 6 miesięcy od dnia 
nominacyi złoży egzamin administracyjny w przeciwnym 
bowiem razie awans do IX  rangi zostanie cofnięty.

2. Pan Dr. Stanisław Strojek, koncepista Magi
stratu, zamianowany został nadetatowym wicesekreta- 
rzem Magistratu W  IX kl. rangi z poborami do tej rangi 
przywiązanemi z tem, źe dopóki nie otworzy się posada 
etatowa w IX  rangi, jedna posada koncepisty w X  ran
dze nie będzie obsadzona.

Posiedzenie nadzwyczajne (28 w kad X V I.) z dnia 
29 kwietnia 1912 r.

Przewodniczący Prezydent m.: Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m.: Dr. Henryk Szarski.
II. Wiceprezydent m.: Józef Sare.
Sekretarz P ady. w. z. Dr. Kazimierz Windakiewicz
Radców miejskich obecnych 64.
Padcy miejscy: Batko, Birnbaum, Czunko, Droz

dowski, Dudek, Epstein, Dr. Gross, Hałatkiewicz, Dr. 
Lustgarten, Dr. Merz, Misiorowski, Dr. Julian No
wak, Dr. Pareński, Dr. Ponikłó, Porębski, Romanowski, 
Dr. Starzewski Maryan, Szatkowski, hr. Wodzicki, Wolny 
(20) nieobecność swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 5V2 wieczór.
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Przed porządkiem dziennym. 
Obchód 3-go Maja.

Sekretarz Rady odczytał zaproszenie Komitetu ob
chodowego do wzięcia przez Radę miasta udziału w te
gorocznym uroczystym obchodzie rocznicy Konstytucyi 
3-go - maja.

Prezydent miasta zaznacza, źe osobne zaproszenia 
rozesłane będą wszystkim członkom Rady

Reforma statutu.
R. m. D a s z y ń s k i  interpeluje przewodniczącego 

Komisyi stati.towej r. m. Bandrowskiego w sprawie zwo
ływania posiedzeń tej Komisyi; mówca sądzi, ie  częste 
posiedzenia tej Komisyi są obecnie bardzo potrzebne, aby 
wyjaśnić różnicę zapatrywań między członkami i dopro
wadzić do ostatecznej uchwały co do projekru nowej 
ordynacyi wyborczej.

R. m. Dr. B a n d r o w s k i  w odpowiedzi zaznacza, 
źe nie jest przewodniczącym Komisyi, tylko za tępcą; 
dalej odpowiedział, jako zapytany, źe również uważa za 
wskazane, aby posiedzenia Komisyi statutowej odbywały 
się jak najczęściej; mówca sądzi, że prace Komisyi pójdą 
szybkiem tempem.

Dzierżawa c. k. podatku spożywczego.
Imieniem Komisyi administracyjnej starszy radca 

M agistratu Dr. Marceli Z a w a d z k i  przedstawia jako 
sprawozdawca następujący wniosek:

Rada miasta uchwali:
1) Przyjmuje się do zatwierdzającej wiadomości 

układ, zawarty przez Prezydyum miasta z c. k. Skarbem 
państwa o wypuszczenie gminie m. Krakowa w dzierżawę 
poboru c. k. podatku spożywczego wraz z dodatkami na 
przeciąg 6 lat, to jest od 1 lipca 1911 roku do 30 go 
czerwca 1917 roku za czynszem 450.000 koron rocznie 
przez pierwsze trzy lata, a po 475.000 kor. rocznie przez 
następne trzy lata płacić się mającym.

2) Do podpisania umowy obok Prezydenta miasta 
upoważnia się pp. Radców m. D ra Stanisława Ponikfę, 
Hermana Heumana, a w razie gdyby jeden z nich miał 
przeszkodę r. m. p. Wincentego Wajdę.

Po krótkiej dyskusyi, w czasie której zabierał głos 
r. m. M i e d n i a k  i po wyjaśnieniach ze strony spra
wozdawcy w n i o s e k  u c h w a 1 o n o. (L, Akc. 1539/912).

Regulacya ulicy Czarnowiejskiej.
Imieniem Sekcyi ekonomicznej sprawozdawca st. 

radca budown. K ł e c z e k  przedstawia wniosek:
Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się linię regulacyjną z północnej strony 

ulicy Czarnowiejskiej w Dzielnicy IV . „Piasek" na dłu 
gości od ul. P iotra Michałowskiego do ulicy Granicznej 
według planu Budownictwa miejskiego Oddz. B. z dnia 
17-go kwietnia 1912 roku i według liter a—b. (LM: 
43414/912 B/b).

W n i o s e k  u c h w a l o n o .

Porządek dzienny.
Punkt I. porządku dziennego t. j. wybór jednego 

członka do Rady nadzorczej kolei kocmyrzowskiej i p u n tll.

tj. wybór jednego członka do Rady szkolnej' okręgowej 
miejscowej odroczono do przyszłego posiedzenia.

Wybór członków do W. Wydziału Kasy Oszczędności.
Przed wyborem zabrał głos r. m. X. Dr. C a p u t a  

i podniósł potrzebę budowy nowego skrzydła Kasy, jako
niezbędnego dla rozwoju tej instytucyi, tak potrzebnej 
i pożytecznej dla miasta. Obecny lokal jest nieprzystęp
nym dla publiczności i dlatego rozwijają się inne insty- 
tucye, obce, tak dalece, źe dwie z nich zebrały w K ra
kowie 20 milionów kapitału wkładkowego. Wśród obec
nych warunków nawet praca urzędników jest utrudnioną; 
te warunki mogą być powodem ich zniecierpliwienia wo
bec publiczności. Mówca sądzi, źe nowe skrzydfo Kasy 
powinno powstać na miejscu obecnych ruder, będących 
jej własnością. Mówca zaznaczył jeszcze, ie  byłby wska
zanym wybór Dra Niecia, tutejszego kupca, jako obe
znanego ze stosunkami finansowymi Krakowa.

R. m J a n  K a n t y  F e d e r o w i c z  wyjaśnił, źe 
poprzedni namiestnik nie zgodził się na wniosek wybu- 
wania skrzydła Kasy na miejscu obecnych starych ka
mienic i wskazał, ie  fundusze Kasy nie mogą być wy
łącznie inwestowane w budynku Kasy; obecnie wypra
cowany projekt wybudowania na miejscu ruder domów 
czynszowych, celem osiągnięcia dochodu na uzupełnienie 
funduszu emerytalnego urzędników i funkcyonaryuszów 
Kasy, który już nie wystarcza na pokrycie potrzeb Gmach 
Kasy będzie uzupełniony budową sali wkładkowej w dzie
dzińcu gmachu i adaptacyami.

R. m. P a j ą k  wniósł o odroczenie wyboru człon
ków Wydziału Kasy, z powodu niezamieszczenia Dra 
Niecia na liście kandydatów.

W n i o s e k  u p a d ł
Przystąpiono do wybórów. Skrutatoram i wybrano 

Radców m. D ra G u ń k i e w i c z a  i Dra W a s u n g a .  
Sekretarz Rady miasta odczytuje listę radców miejskich, 
którzy w porządku alfabetycznym oddali kartki z gło
sami. Głosowało 53, kartek pustych oddano 4. Doko
nane skrutynium okazuje ie  wybrani zostali do W. W y
działu Kasy Oszczędności miasta Krakowa.

na trzechlecie 1911/1914:
1. Bilewski Władysław, otrzymawszy 49 głosów
2. Drozdowski Stanisław, „ 49
3. Dr. Guńkiewicz Bronisław, „ 49
4. Halski Ludwik, „ 49
5. Klemensiewicz Edmund, „ 49
6. Dr. Koy Michał, „ 49
7. Dr. Krzetuski Karol, „ 49
8. Dr. Rojenblatt Józef, „ 49
9. Schiller Leon, ,, 48

10. Adelmann Aleksander, „ 47
11. Dr. Muczkowski Józef, „ 4-6
12. Ostrowski W itold, „ 43

Po wybranych największą ilość głosów otrzymali:
Dr. Nieć 6 g ł, Dr. Wasung 4 gł. W  miejsce X  P ra
łata Jana Krupińskiego wybranym został 48 głosami Dr. 
Starzewski Tadeusz. (LM: 118206/911/11).

Wybór Komitetu obchodu powstania styczniowego.
I. W i c e p r e z y d e n t  m. Dr. S z a r  s k  i propo

nuje wybrać delegatami Rady miasta do Komitetu obchodu
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oO-ietniej rocznicy powstania styczniowego Radców m.: 
D ra Bandrowskiego, X  D ra Caputę, Daszyńskiego, Dę
bickiego, D ra Federowicza Tadeusza, Iglickiego, Koso- 
buckiego, Dra Landaua Ignacego, Dra Nowaka Juliana, 
Pająka, D ra Pareńskiego, D ra Ponikłę, Porębskiego, Dra 
Rosenblatta, Turskiego i D ra Wasunga. Równocześnie 
stawia W iceprezydent Dr. Szarski wniosek, że należy 
spowodowaó w najbliższym czasie zwołanie i ukonsty
tuowanie się Komitetu obchodowego. (LM: 25267/912 IV).

P r o p o n o w a n y c h  R a d c ó w  m. wy  o r a n o  
d e l e g a t a m i  R a d y  m i a s t a  d o  K o m i t e t u  o b 
c h o d o w e g o  i w n i o s e k  p o w y ż s z y  p r z y j ę t o .

Zorganizowanie 4-klasowej szkoły w  Dz. XIX. „Grzegórzki".
Imieniem Sekcyi IV . sprawozdawca, starszy radca 

Magistratu Dr. Ż a c z e k  wnosi:
Rada miasta zgadza się na zorganizowanie 4-kla- 

sowej szkoły mieszanej Nr. X X X V III  w Dz. „Grze- 
górzki“ jako 4-klasowej męskiej i żeńskiej pod wspól- 
nem kierownictwem z tern zastrzeżeniem, iż prócz świad
czeń na tak  zw. potrzeby rzeczowe przewidziane w art. 
6 ustawy z dnia 24 kwietnia 1894 r. Nr. 49 Dz. u. kr. 
do żadnych innych świadczeń na cele powyższej szkoły 
się nie obowiązuje. (LM: 29946/912 IV).

U c h w a l o n o .

Zorganizowanie 4-klasowej szkoły w  Dz. IX. „Ludwinów".
Imieniem Sekcyi IV . sprawozdawca starszy radca 

M agistratu Dr. Ż a c z e k  wnosi:
Rada miasta zgadza się na zorgan zowanie dotych

czasowej 2-klasowej szkoły ludowej mieszanej w Dz. 
„Ludwinów" jako 4-klasowej męskiej i żeńskiej pod 
wspólnym kierownictwem z tern zastrzeżeniem, iż prócz 
świadczeń na tak zw. potrzeby rzeczowe, przewidziane 
w art. 6 ustawy z 24 kwietnia 1894 Nr. 49 Dz. u. kr. 
do żadnych innych świadczeń na cele powyższej szkoły 
się nie obowiązuje. (LM : 29947/912 IV).

U c h w a l o n o .

Bezpłatny wstęp dla młodzieży do Muzeum Narodowego.
Imieniem Sekcyi IV . sprawozdawca radca miejski 

Dr. W a s u n g  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1) Dla młodzieży tut. szkół miejskich wyznacza się 

jednorazowy (w ciągu roku szkolnego) bezpłatny wstęp 
do Muzeum Narodowego. O postanowieniu tern M agistrat 
zawiadomi c, k. Radę szkolną z prośbą o wezwanie Za
rządów szkół, by młodzież z tej ulgi korzystała.

2) Wobec warunków w jakich obecnie Muzeum 
Narodowe się znajduje Rada miasta nie zgadza się na 
znaczenie jednego dnia w tygodniu wolnego od opłaty 
wstępu. (LM: 122571/911).

R. m. Dr. G e r t l e r  zgłasza wniosek dodatkowy, 
aby młodzieży szkół średnich przyznaó tę samą ulgę.

R a d a  m. u c h w a l i ł a  w n i o s e k  S e k c y i  IV.  
i d o d a t e k  r m. Dra G e r t l e r  a.

Sprawa Komisyi dla spraw emerytalnych.
Imieniem Sekcyi I I I  sprawozdawca wicesekretarz 

M agistratu Dr. W i n d a k i e w i c z  wnosi:
Rada miasta uchwali:

Dla spraw wymierzania emerytur, pensyi wdowich, 
zaopatrzenia w drodze łask; i zaopatrzenia dzieci, do
tychczas przez Sekcyę II I . załatwianych, powołuje się 
do żyoia specyalną Komisyę z siedmiu członków złożoną.

0  ileby ta Komisya miała w tych sprawach pewne 
pod względem prawnym wątpliwości, ma się zwróció
0 opinię do Sekcyi I I I . (LM: 41799/911 Prez.).

Po krótkiej dyskusyi, w której zabierali głos r. m. 
Dr. Gertler, Dr. Meisels, Dąbrowski, Dr. Doboszyński
1 Biskupski, R a d a  m i a s t a  u c h w a l i ł a  o d e s ł a ń  
w n i o s e k  p o w y ż s z y  d o  S e k c y i  I I I .  d o  p o 
n o w n e g o  r o z p a t r z e n i a  z nadmienieniem, źe przy 
ponownem rozpatrywaniu tej sprawy należy wziąń pod 
uwagę już istniejącą Komisyę dla funduszu emerytalnego.

Kupno Woli iustowskiej.
Sprawę zakupna Woli Justowskiej na rzecz gminy 

miasta Krakowa przewodniczący cofnął z porządku 
dziennego.

Regulacya ulic przy nowej linii tramwajowej.
Imieniem Komisyi drogowo-kanałowej sprawozdawca 

st. radca Budown. miej. K ł e c z e k  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1) Przy sposobności budowy I. linii kolei elektry

cznej od nowego mostu na Wiśle do klasztoru PP. Nor
bertanek zregulowad i urządziń istniejącą ulicę S taro 
wiślną, częśń ul. św. Gertrudy, ulicę Dominikańską, F ran
ciszkańską, Zwierzyniecką i Tadeusza Kościuszki, przy 
zastosowaniu § 16 a) i 16 b) noweli do ustawy budowni- 
czej miasta Krakowa z dnia 28 marca 1910 r. na pod
stawie planów i kosztorysów Budownictwa m. Oddz. B. 
z dnia 26 kwietnia 1912 r. a w szczególności:

a) W  ulicy Starowiślnej przez uzupełnienie istniejących
1 założenie nowych chodników betonowych, jakoteź 
toru jezdnego w ł/3 części z pieńków granitowych 
szwedzkich większego formatu a J/3 części ewen
tualnie z 3/4 kostek bazaltowych fugowanych ce-

' mentem i na podkładzie betonowym.
b) W  ulicy Ś W . Gertrudy na przestrzeni od ulicy 

Starowiślnej do ulicy Dominikańskiej i W  ulicy Do
minikańskiej przez przełożenie krawężników i wy
konanie bruku z pienek porfirowych formatu lwow
skiego i częściowo wiedeńskiego fugowanych ce
mentem na podkładzie betonowym;

c) W  ulicy Franciszkańskiej przez przełożenie k ra
wężnika i częściowo ułożenie chodników płyt be
tonowych, jakoteż założenie toru jezdnego z bazal- 
toidu;

d) w ulicy Zwierzynieckiej przez przełożenie krawężni
ków, uzupełnienie chodników z płyt betonowych 
i wykonanie toru jezdnego z pieńków porfirowych 
formatu lwowskiego i częściowo wiedeńskiego fu
gowanych cementem na podkładzie betonowym;

e) w ulicy Tadeusza Kościuszki przez uzupełnienie 
chodników, położenie krawężników i wykonanie 
toru jezdnego o szerokości 1L50 m. z pieńków por
firowych formatu małego — fugowanych cementem 
na podkładzie betonowym.
2) W ydatek pokryń z funduszu reguiacyi miasta 

do zwrotu od gminy m. Krakowa oraz od właścicieli 
przyległych realności, którym na żądanie przyzna Ko
misya kanałowo-drogowa spłatę uależytości ratami.
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B) Datki, które przypadną, funduszowi regulaeyi 
miasta od gminy miasta Krakowa pokryć:

a) kwotą 77.000 kor. z uchwalonej przez Radę miasta 
do L . 37527/1 pożyczki krótkoterminowej w kwo
cie 2,390.000 koron,

b) naleźytością przypadłą gminie miasta Krakowa od 
Towarzystwa tramwajowego. Gdyby obie te kwoty 
nie pokryły datków gminnych przeznacza się kwotę
70.000 kor. z dotacyi przeznaczonej przez Wydział 
krajowy na utrzymanie dróg krajowych, objętych 
na własność i utrzymanie przez gminę m. Krakowa,
4) Kosztorys wykonawczy i rozkład naleźytości

przedstawi Komisya kanałowo-drogowa Radzie miejskiej 
do zatwierdzenia. (LM : 3483/912 B/b).

R. m. P a j ą k  domaga się zakupienia i otwarcia 
kamieniołomu miejskiego i podaje następujący wniosek: 

Rada miasta uchwali:
„Wzywa się Magistrat, aby przeprowadził studya 

w sprawie założenia kamieniołomów i fabryki kostek
w zachodniej Części kraju i aby odpowiednie wnioski 
przedłożył Komisyi drogowo-kanałowej i Sekcyi ekono- 
micznej“. (LM: 51382/912 B/b).

Po przemowie r. m. M i e d n i a k a r. m. T u r s k i  
wskazuje na konieczność uchwalenia wniosków, jeżeli 
budowa nowej linii elektrycznej w bieżącym roku przyjść 
ma do skutku. Co do kamieniołomu gminnego — prze
prowadzić można odpowiednie studya.

Przemawiali następnie w i c e p r e z y d e n t  S a r e ,  
r. m. M a y w a l t ,  R i t t e r m a n  i in., poczem w n i o 
s e k  K o m i s y i  d r o g o w o - k a n a ł o w e j  o r a z  
w n i o s e k  r. m. P a j ą k a  u c h w a l o n o .

Na tern posiedzenie jawne zakończono o godzinie 
7 1/s wieczorem.

Posiedzenie tajne (13 w kad. X V I.) z dnia 29-go 
kwietnia 1912 r.

Rada miasta udzieliła prezenty na posadę nauczy
ciela 3-klasowej szkoły wydz. męskiej połączonej z 4-kla
sową szkołą pospolitą im. św. Jana Kantego p. Wójci
kowi Stanisławowi. (LM: 41313/912 IV).

Posiedzenie zwyczajne (29 w kad. XVI.) z dnia 
6 maja 1912 r.

Przewodniczący Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m .: Dr. H enryk Szarski.
II. Wiceprezydent m.: Józef Sare.
Selcretarz Rady m .: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 63.
Radcy miejscy: Beringer, Birnbaum, Daszyński,

Dattner, Drozdowski, Dudek, Epstein, Dr. Gross, Dr. 
Guńkiewicz, Hałatkiewicz, Dr. Krzetuski, Dr. Lustgar- 
ten, Dr. Julian Nowak, Dr. Pareński, Peltz, Romanow
ski, Dr. Maryan Starzewski, Suski, Dr. Twaróg, hr. Wo- 
dzicki (21 ) nieobecność swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz. 5 3/4 wieczór.

Przed porządkiem dziennym. 
Nowe rokowania o przyłączenie Podgórza.

P r e z y d e n t  zawiadomił, że Wydział krajowy na 
dzień ! 3 bm. rozpisał ponowną konferencyę w sprawie 
połączenia Krakowa z Podgórzem. (Oklaski). Prezydent 
wyraził nadzieję, że konferencye przyczynią się do na
wiązania rokowań w sprawie połączenia tych miast, le
żącego w ich obustronnym interesie, tern więcej, że lu 
dność Krakowa i Podgórza życzy sobie takiego połą
czenia.

Przeciw rozszerzeniu ulicy Szewskiej.
S e k r e t a r z  R a d y  zawiadomił Radę o wniesie

niu petycyi przez Tow. miłośników historyi i zabytków 
Krakowa przeciw rozszerzeniu ulicy Szewskiej.

Ospa w Krakowie.
R. m. D ę b i c k i  domaga się autentycznych wyja

śnień co do ospy.
Przewodniczący udziela głosu fizykowi miejskiemu.
F i z y k  m i e j s k i  Dr .  J a n i s z e w s k i  udzielił 

wyjaśnień co do pojawiających się wypadków ospy w K ra
kowie i poczynionych przez miejski urząd zdrowia za
rządzeń. Pierwsze wypadki pojawiły się w Prądniku Czer
wonym i stamtąd je przeniesiono do Krakowa. Wszystkich 
wypadków jest 9. Zarządzono szczepienie we wszystkich 
domach graniczących z Prądnikiem  Czerwonym; w mie
ście zarządzono szczepienie na wielką skalę, wzywając 
ludność do szczepienia się. Nie można powiedzieć, czy 
na tych wypadkach ospa się ograniczy; niebezpieczeństwo 
grozi od sąsiednich wsi i Królestwa Polskiego, gdzie 
ospa się szerzy nie tylko po wsiach, ale w Warszawie 
i Lodzi; w tern ostatniem mieście umarło 1300 osób, 
prawdopodobnie musiało tam chorować kilka tysięcy 
osób. W szpitalu św. Łazarza na oddziale chorób za
kaźnych znajdowało się 9 osób, więcej szpital nie przyj
muje; wobec tego przygotowano już otwarcie pawilonu 
Deckerowskiego.

R. m. B u j w i d  zwraca uwagę na możliwość braku 
kro wianki.

F i z y k  Dr .  J a n i s z e w s k i  oświadcza, że dostawę 
kro wianki zapewnił sobie w zakładzie we Wiedniu.

Sprawa Izby rękodzielniczej.
R. m. W a j d a  insterpeluje w następującej spra

wie: Gdy założono w Krakowie Izbę rękodzielniczą, 
wszyscy rękodzielnicy z zadowoleniem fakt ten powitali 
w nadziei, że będzie to ześrodkowanie wszystkich ich 
sił. Tymczasem rządy w tej Izbie prowadzono w ten 
sposób, że niektóre cechy z Izby wystąpiły. Od r 1907 
nie było żadnego walnego zgromadzenia w Izbie a wy
dział urzęduje „iure caduco“, uzupełniając się nie z wy
borów, ale przez nominacye, powołując w skład swój 
ludzi, którzy tam zasiadać wcale nie mają prawa. W urzę
dowaniu swojem wydział wyklucza delegatów niektórych 
cechów bezpodstawnie, bo nie ma do tego prawa, a dzieje 
się to w chwili, gdy trzymające się dotąd na uboczu 
Stowarzyszenia cechowe, chcąc przyłożyć rękę do dobrych 
w Izbie stosunków pragną przez swoich delegatów do 
niej należeć. Mówca zapytuje tedy, Co Prezydent zamyśla 
uczynić, aby w Izbie rękodzielniczej normalne nastały
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stosunki, i aby wybory do Izby raz wreszcie zostały 
przeprowadzone.

R m. K o s o b u c k i  zgłasza się także do interpe- 
lacyi, tłumacząc źe nikt stowarzyszeń z Izby nie wyklu
czał, lecz one same wj stąpiły.

Oświadcza dalej, źe obecnie urzęduje wydział Izby 
rękodzielniczej, wybrany w r. 1907. Obecnie miało się 
odbyć walne zgromadzenie, lecz M agistrat zakazał jego 
odbycia, bo nie wszystkie cechy do Izby należą; stało 
się to nieprawnie i przeciw rezolucyi M agistratu wniósł 
wydział Izby rekurs do Namiestnictwa — Mówca prosi 
Prezydeuta o zbadanie całej sprawy.

W i c e p r e z y d e n t  S z a r s k i  oświadcza w od
powiedzi na interpelacyę, źe M agistrat widocznie ściśle 
na podstawie ustawy rzecz prowadzi, skoro — jak widać 
z przemówień pp W ajdy i Kosobuckiego — obie strony 
są niezadowolone. W iceprezydent wyjaśnia, źe walne zgro
madzenie odbyć się może pod warunkiem, iż poszcze
gólne cechy wybiorą swoich delegatów; tymczasem wy
dział Izby wyboru tych nowych delegatów nie przepro
wadza, a zarządzić chce walne zebranie delegatów, wy
branych z r. 1907. W  końcu dodaje mówca, źe prezes 
Izby dwukrotnie został skazany przez M agistrat na grzy
wnę za niewykonanie poleceń Magistratu, odnoszących 
się do przyjęcia cechów; od rekursów tych jednak pre
zes Izby, wniósł rekurs.

0 dodatek drożyźniany dla nauczycielstwa.
R m. S t a n i s ł a w  N o w a k  zapytuje, jak  stoi 

sprawa dodatku droźyźnianego dla nauczycielstwa, szcze
gólnie tymczasowego.

St. radca M agistratu Dr. Ż a c z e k  oświadcza, źe 
dodatek ten ze strony Gminy rozumiany był tylko w ta 
kim wypadku, gdyby Sejm dodatku tego nie przyznał. 
Sejm przyznał jednak dodatek dość znaczny w wysoko
ści 10—15°/o płac nauczycielskich.

P r e z y d e n t  L e o  oświadcza, źe ponieważ Sejm 
przyznał dodatek, chodziłoby o dodatek drugi i sprawą 
tą zająć się będzie zadaniem Sekcyi szkolnej.

R. m. S t a n i s ł a w  N o w a k  zwraca uwagę, źe
dodatek ów nie dotyczy wcale nauczycieli tymczasowych.

Stosunki bezpieczeństwa w Krakowie.
R m. D ą b r o w s k i  zwraca uwagę na zajście,

które miało miejsce w sobotę w nocy w ulicy Lubicz,
w którem strzelano i rąbano szablami. Mówca domaga 
się, aby Prezydent odniósł się do komendy placu z przed
stawieniem w tej sprawie i do policyi o wysyłanie pa
troli w ulice, gdzie istotnie tego potrzeba.

P r e z y d e n t  L eo  uczym zadość życzeniu.

Umieszczenie sądu.
R. m. M i e d n i a k  domaga się akcyi ze strony 

posłów krakowskich w sprawie wybudowania nowego 
gmachu sprawiedliwości w Krakowie.

P r e z y d e n t  L e o  oświadcza, źe akcyą tą z całą 
chęcią się zajmie i prosi o upoważnienie w tym kierunku.

R a d a  u c h w a l i ł a  u p o w a ż n i ć  P r e z y d e n t a  
d o  w d r o ż e n i a  w W i e d n i u  a k c y i ,  c e l e m  
p r z y s p i e s z e n i a  b u d o w y  g m a c h ó w  d l a  s ą 
d ó w  k r a k o w s k i c h .

Kontrola przy budowach.
R. m. Dr.  G e r t l e r  zauważa, źe zdarzył się wy

padek przy burzeniu hotelu Centralnego, mówca zapy
tuje czy istnieje kontrola.

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  wyjaśnia, źe przy ka- 
źdem burzeniu jest odpowiedzialny budowniczy lub maj
ster — prócz tego nadzór wykonuje jeszcze inspektor 
Budownictwa miejskiego.

Porządek dzienny. 
Kolej okrężna.

Imieniem Komisyi gruntowej i drogowo-kanałowej
II . W i c e p r e z y d e n t  m. S a r e  wnosi:

Rada miasta uchwali:
Upoważnia się gminę miasta Krakowa do zakupna 

gruntów i objektów należących do c. k. kole: północnej 
po kolei okrężnej i wniesienia w tym celu oferty na ry
czałtową sumę w wysokości 210.000 kor.

Po wyjaśnieniach udzielonych r. m. Miedniakowi, 
Dębickiemu i Dr. Rowińskiemu w n i o s e k  u c h w a 
l o n o

Sprawa gruntów pofortecznych.
W sprawie zmiany warunków zabudowauia gruu- 

tów pofortecznych, wystawionych obecną licytacyą na 
sprzedaż, imieniem Komisyi gruntowej s p r a w o z d a 
w c a  r. m P e r  oś  wnosi:

„Rada miasta uchwali:
1) Reasumuje się uchwałę Rady miejskiej z dnia 

20 .grudnia 1911 roku odnośnie dc ustępu „Obciążenie 
1 s.ż budowlanego gruntów pofortyfikacyjnych ua rok 
1911 i sprzedaż11 punkt I I I .  2, a natomiast:

2) Zatwierdza się punkt I I I . 2 w brzmieniu:
Na każdego nabywcę ma być kontraktowo nało

żony obowiązek rozpoczęcia budowy domu według za
twierdzonych przez M agistrat planów w ciągu czterech 
lat od dnia podpisania kontraktu na nabytych gruntach, 
a. tem, źe w przeciwnym razie gminie m. Krakowa przy
sługiwać będzie prawo odkupu za kwotę zapłaconą przez 
nabywcę tytułem ceny kupna bez policzenia procentów.

Wszystkie koszta przeniesienia jakoteź ewentualne 
i inne koszta poniesie nabywca nie dotrzymujący wa
runków; to prawo odkupu ma być hipotecznie zabezpie
czone11. (LM: 47060/912 B/b)

R. m. D ą b r o w s k i  sprzeciwia się wnioskowi, 
gdyż termin 4-letni do zabudowania przewleka sprawę 
przeciwdziałania droźyźnie mieszkaniowej.

R. m. S t a n i s ł a w  N o w a k  zapytuje kiedy R u
dawa będzie zasklepioną.

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  udzielił wyjaśnienia.
Po przemowie referenta w n i o s e k  u c h w a l o n o

Kamieniołom w Dębnikach.
Imieniem Sekcyi I., II . i Komisyi gruntowej spra

wozdawca st. radca budown. K ł e c z e k  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1) Rada miasta zgadza się na rozwiązanie kontraktu 

dzierżawy kamieniołomów w Dębnikach, zawartego w dniu 
17 stycznia 1906 roku między Mojżeszem Lipschutzem 
a poprzednim: właścicielami b. obszaru dworskiego D ę
bniki, hr. Lasockimi, z dniem 1 czewca 1912 roku i na 
wypłacenie Mojżeszowi Lipsehutzowi tytułem odszkodo
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wania z powodu rozwiązania tego kontraktu kwoty
10.000 koron.

2) W ydatek 10.000 kor, pokryje fundusz gruntowy. 
(LM: 117654/911 l a )

R. m. G u z i k o w s k i  zgłasza wniosek:
„Wzywa się Komisyę gruntową aby zastanowiła się 

nad sprawą budowy wapiennika i cegielni miejskiej przy 
kamieniołomach w Dębnikach. (LM: 53317/912 B/b).

R. m. P a j ą k  przemawia przeciw dopłacie.
R. m. M a y w a l t  zaznacza, źe leży w interesie 

Gminy zwolnić się jaknsjprędzej z ciężarów jakie z tej 
dzierżawy na nią spadają. Co do wniosku r. m. Guzi
kowski ego mówca uważa go jako rezolucyę, którą należy 
regulaminowo traktować.

W n i o s e k  S e k c y j  i r e z o l u c y ę  r. m. G u z i -  
k o w s k i e g o  u c h w a l o n o .

Jubileusz Kołłątaja.
Imieniem Sekcyi IY . i II . sprawozdawca st. radca 

M agistratu Dr. Ż a c z e k  wnosi:
Na częściowe pokrycia kosztów uroczystego ob

chodu jubileuszowego ku uczczeniu pamięci ks. Hugona 
Kołłątaja a w szczególności wydania księgi jubileuszowej 
udziela się Komitetowi obchodu tytułem jednorazowej 
subwencyi 1000 kor. i na ten cel przyznaje się kredyt 
dodatkowy w powyższej wysokości dla Dz. XII. budżetu 
roku bież. (LM: 44682/912 IV).

U c h w a l o n o .

W ystawa prac kobiet.
Imieniem Sekcyi IY . i II . sprawozdawca r. m. Dr. 

S o h n e i d e r  wnosi:
Na częściowe pokrycie kosztów obesłania wystawy 

prac „niewiasty polBkiej“ w Pradze przyznaje się kra
kowskiemu Komitetowi tejże wystawy jednorazową sub- 
wencyę w kowocie 1000 kor. z tern zastrzeżeniem, iż 
z subwencyi powyższej mają być pokr\ te wydatki spo
wodowane udziałem miej. szkoły robót kobiecych w wy
stawie.

Równocześnie przyznaje się kredyt dodatkowy 
w powyższej wysokości dla Dz. XII. budżetu roku bież. 
(LM: 45560/912 IV).

R. m. D r W a s u n g wnoBi poprawkę do ustępu 
1 aby zamiast słów: „szkoły robót kobiecych11 wstawić 

.Błowa: „szkół żeńskich".
U c h w a l o n o  z p o p r a w k ą  r. m. W a s u n g  a.

Przyrzeczenie obywatelskie.
Imieniem Sekcyi Y. i I I I .  sprawozdawca r. m. Dr, 

F e d e r o w i c z  wnosi:
Rada miasta uchwali:
I. 1) Osoby ubiegające Bię o nadanie im prawa 

przynależności w gminie m. Krakowa na zasadzie posta
nowień § 8 statutu gminnego winny złożyć wobec P re 
zydenta m. albo jednego z Wiceprezydentów lub osobę 
delegowaną przez Prezydenta uroczyste przyrzeczenie na
stępującej treści:

U r o c z y s t e  p r z y r z e c z e n i e .
Pragnąc być przyjętym do związku gminy stoł. 

król. m. Krakowa przyrzekam uroczyście w razie zape
wnienia mi tegoż przyjęcia przez Radę m. starać się 
zawsze według najlepszej wiedzy i sił moich o zachowa
nie polskiego charakteru miasta Krakowa, bronić i strzec

w miarę możności jego interesów, pamiątek i tradycyj 
oraz Btosować się do postanowień statutu i zarządzeń 
władz miejskich.

2) Od OBÓb otrzymujących prawo przynależności na 
podstawie noweli z dnia 5 grudnia 1896 dz. u. p. Nr. 
222 należy również żądać złożenia wyżej przytoczonej 
deklaracyi.

II . Zanim oznaczenie wysokości taksy i przyjęcie 
względnie zapewnienie przyjęcia zostanie przez Radę m. 
uchwalone, mają osoby ubiegające się o to, składać za
liczkę w kwocie 20 do 50 koron. Zwrot zaliczki tej na
stąpi w razie nieuzyskania przez petenta obywatelstwa 
i wykazania się odmową c. k. Namiestnictwa. (LM: 
15546/912 Y  b).

R. m T u r s k i  wnosi aby w ustępie I 1 wniosku 
opuścić słowa: „w miarę możności1'.

R. m. Dr. G e r t l e r  popiera wniosek r m. T ur
skiego, oraz wnosi, aby w tymże ustępie I. 1 al. 9 po 
Błowach „polskiego charakteru" dodać „stoł król.“ a po 
słowie alinea 1.0 „statutu" dodać „miejskiego11. Dalej zda
nie alinea 3 i 4) „złożyć wobec Prezydenta m., jednego 
z Wiceprezydentów lub delegata uroczyste przyrzecze
nie" stylizuje mówca w następujący sposób: „złożyć wo
bec Prezydenta m., albo Wiceprezydentów lub osoby 
delegowanej przez Prezydenta uroczyste przyrzeczenie".

Sprawozdawca zgadza się na zgłoszone poprawki.
W n i o s e k  z p o p r a w k a m i  p r z y j ę t o .
Następujące sprawy przyjęto „etl b lO C “ .

Linia regulacyjna placu Matejki.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się linie regulacyjne dla narożnika bloku 

pomiędzy plaCern Matejki, ul. Basztową i Zacisze podług 
planu Budownictwa miej. Oddz B. z dnia 19 kwietnia 
1912 r., wkreślone czerwono, a oznaczone od placu Ma
tejki głoskami a— b, od ulicy Basztowej głoskami b —d 
i od ul. Zacisze głoBkami d—e—f przy szerokości ulicy 
Zacisze, przyjętej na głębokość zabudowującego się gruntu 
hotelowego na 14 m. (LM: 43415/912 B/b).

Linia regulacyjna ulic Łobzowskiej i Kilińskiego.
W n io B e k  Sekcyi I.
Rada m iaBta uchwali:
1) Zatwierdza się linie regulacyjne dla północno- 

zachodniego wylotu ul. Łobzowskiej i ulicy Kilińskiego 
podług planu Budownictwa m:ej. Oddz. B., uzupełnio
nego dnia 15 kwietnia 1912 r ,  a wkreślonych kolorem 
czerwonym i oznaczonych głoskami f-m-n-o-p-u-t-s-r-g.

2) Należy uporządkować tenże wylot ul Łobzow
skiej w granicach liter e-f i ulicy Kilińskiego w myśl 
nowel: do § 16 z 28 marca 1910 r.

3) Poleca się Magistratowi przystąpić do wykupna 
gruntów w myśl tejże noweli, zestawienia kosztorysów 
i przedłożenia Radzie miejskiej. (LM : 88382/913 B/b).

Linia regulacyjna w  Prądniku Czerwonym.
Wniosek Sekcyi I.
Reasumując uchwałę swoją z dnia 7 marca 1912 r. 

w sprawie linii budowlanej dla nowo projektowanej 
przecznicy w dzielnicy X V IIIL  „P ”ądnik Czerwony".

Rada miasta uchwali:
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1) Zatwierdza się linie regulacyjne projektowanej 
ulicy w odległości 8 m. według planu Budown. miej. 
Oddz. b. z dnia 19 stycznia 1912 r. i liter M -N -D -E-O  I 
od zachodu, od wschodu zaś liter P -R  z obustronnymi 
ogródkami o szerokości 3 m., naznaczonymi na tym pla
nie kolorem zielonym

2) Zatwierdza się z mocy § 16 d. noweli do ustawy 
budowlanej otwarcie i uporządkowanie z urzędu u licy  
w dzielnicy X V III . „Prądnik Czerwony11 biegnącej uko
śnie do gościńca Warszawskiego i  to od parceli 901/1 
a ź do uliczki łączącej gościniec warszawski z ulicą zwaną 
na „ Celarowskiem“.

3) Poleca się Magistratowi przystąpić do wykupna 
potrzebnych gruntów pod tę ulicę w myśl wyź wspom
nianej noweli i przedłożenia Radzie miejskiej wniosków 
i kosztorysów. (LM: 36997/912 B/b).

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 8-ej 
wieczór.

Posiedzenie tajne (14 w kad. X V I )  z dnia 6-go 
maja 1911 r. 

Nominacye.
1. Pan Dr. Tomasz Janiszewski, naczelny lekarz 

miejskiego Urzędu Zdrowia w V II kl. rangi, zamiano
wany został naczelnym lekarzem miej. Urzędu Zdrowia 
w VI klasie rangi z poborami do tej rangi przywiąza- 
nemi pod zastrzeżeniami z uchwały Rady miej. w dniu 
14 stycznia 1909. (Lprez.: 287/912).

2. Pan Ignacy Menasche, prow. adjunkt Budown. 
miej. zamianowany został inżynierem Budownictwa miej. 
W IX kl. rangi z poborami do tej rangi przywiązanemi.

3. Komisarzami Magistratu w  VIII kl. rangi zamia
nowani zostali dotychczasowi adjunkci Magisfratu  w IX 
randze:

a) Józef Wiśniowski (Lprez.: 295/912).
b) Józef Woźniak (Lprez.: 296/912).
c) Franciszek Górski (Lprez.: 297/912).
d) Józef Starkel (Lprez.: 298/912).
e) Mieczysław Białkowski (Lprez.: 299/912).

Sprawozdania ze Sekcyj i Komisyj.
Sekcya ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  5 c z e r w c a  1912 r.
Sekcya załatwiła szereg spraw odnoszących się do 

otwarcia lub regulacyi ulic w dzielnicach przyłączonych 
mianowicie w Nowej Wsi, w Krowodrzy i na Grze
górzkach.

Nadto Sekcya oświadczyła się przeciw ponoszeniu 
kosztów instalacyi tudzież utrzymania wychodków pro
jektowanych przez Expozyturę budowy dróg wodnych 
w murach bulwarowych za ulicą Mostową.

W  końcu Sekcya poleciła Budownictwu miejskiemu 
przedłożyć projekt i kosztorys na budowę mostu [ rampy 
na Białusze W dzieln. „W arszawskie'1 tudzież postano
wiła oświetlić bróg na Białusze, a wreszcie poleciła 
przedłożyć projekt odwodnienia ulicy Senatorskiej i Mi
ckiewicza na Półwsiu Zwierzynieekiem.

II . P o s i e d z e n i e  w d n i u  12 c z e r w c a  1912 r.
Sekcya na wniosek r. m. D ra Domańskiego pole

ciła Magistratowi zająć się przygotowaniem projektu 
i kosztorysu odnowienia ścian zewnętrznych budynku 
Muzeum Czapskich przy ul. Wolskiej, które są zniszczone, 
jak ró nieź plan takiego pomieszczenia służby Muzeum 
Czapskich, aby ta nie była narażona na pobyt w wil
gotnych suterynach, zalewanych wodą w razie wielkich 
burz lub wysokiego stanu wody na Wiśle.

Również na wniosek tegoż Radcy zleciła Sekcya 
Komitetowi restauracyi wieży biaryackiej zastanowić się 
nad kwestyą, jakie dokumenta i przedmioty włożyć w ba
nię, którą w dniu 7 czerwca br. zdjęto ze szczytu wieży, 
a która obecnie znajduje się w Archiwum aktów da
wnych Zarazem uchwalili Sekcya zaprosić do narad 
w tej kwestyi w Komitecie restauracyjnym Dyrektora 
Archiwum aktów dawnych, prof. Dra Stan. Krzyżanow
skiego i archiwistę Adama Chmielą.

Następnie załatwiła Sekcya wynik rozprawy ofer
towej na dostawę sprzętów szkolnych dla nowo budo
wanych szkół przy ul. Szlak, w Półwsiu Zwierzynieekiem 
i na Dębnikach, oddając całą dostawę najniższemu ofe
rentowi.

W dalszym ciągu załatwiła Sekcya kilka spraw od
noszących się do otwarcia nowych ulic lub linii regu
lacyjnych a w końcu rozpatrywała Sekcya sprawę sprze
daży miejsk. Towarzystwu budowy mniejszych mieszkań
dwóch parcel z realności miejskiej „Rejówką" zwanej, 
położonej nad dolnymi Młynami przy ul. Krupniczej.

Po dłuższej i ożywionej dyskusyi, w której po
szczególni mowey wyrażali zapatrywania na kwestyę bu
dowy tzw. tanich mieszkań w samem mieście, na przed
mieściach lub na krańcach miasta, na gruntach drogich 
lub tanich, Sekcya zgodziła się na sprzedaż dwóch par
cel rzeczonemu Towarzystwu po cenie nieco niższej, niż 
obecne ceny targowe gruntów w tej okolicy pod warun
kiem, źe Towarzystwo przystąpi do budowy domów
0 mniejszych i tańszych mieszkaniach w ciągu loku od 
dnia zawarcia kontraktu kupna — sprzedaży.

I I I .  P o s i e d z e n i e  w d n i u  19 c z e r w c a  1912 r.
Sekcya po uchwaleniu kilku poieceń do M agistratu 

w sprawach porządkowych w mieście, wezwała M agistrat 
aby na jednem z najbliższych posiedzeń Sekcyi przed- 
źył wnioski, zmierzające do wywozu Śmieci z domów 
w dzielnicach przyłączonych, zwłaszcza tych, które mają 
już charakter miejski oraz dc sprawienia odpowiedniej 
ilości skrzynek na popiół.

Przew. Sekcyi r. m. Beringer podał następnie do 
wiadomości Sekcyi treść pisma Prezydenta m. wystoso
wanego do przewodniczących wszystkich Sekcyj Rady 
miasta na podstawie odnośnej uchwały Komisyi statuto
wej w przedmiocie wyrażenia op'nii o części administra
cyjnej statutu miejskiego, zaznaczając, źe jego zdaniem 
winna Sekcya zająć wobec tego pisma odpowiednie sta
nowisko.

Na wniosek r. m. D ra Merza, Sekcya wybrała sub- 
komitet z 4-ech członków w celu omówienia przedmiotu
1 zaproponowania oświadczenia względnie opinii, jaką 
Sekcya ekonomiczna ma wydać o projekcie części admi
nistracyjnej statutu miej.

Z porządku dziennego załatwiła Sekcya między 
innemi następujące sprawy:
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Uchwaliła nabyd kawałki gruntów na cele szkoły 
ttl. W  Nowej Wsi tudzież na otwarcie ulicy względnie 
dostępu do tej szkoły od strony ulicy Matusińskiego ku 
ul. Piotra Rosoła.

Zgodziła się na projekt, przedłożony przez Magi
strat i Budownictwo miej. względem odkopania części 
wieży Maryackiej, obecnie restaurowanej, a zarazem po
leciła Komitetowi restauracyi tej wieży na wniosek r. m. 
D ra Domańskiego zajad się zabezpieczeniem wieży od 
piorunów zapomocą odpowiednich konduktorów.

Zgodziła się na oparkanienie gruntu i ogrodu szkol
nego W  Dąbiu, które jest tern potrzebniejsze, ile źe ogród 
ten jest polem doświadczalnem dla dopełniającego kursu 
ogrodniczego przy szkole w Dąbiu i szkółką drzew owo
cowych.

Wreszcie zatwierdziła Sekcya projekt linii regula
cyjnej dla ul. Tyły na Półwsiu Zwierzynieckiem tudzież 
dla ul. Kościelnej w Łobzowie.

IV . P o s i e d z e n i e  w d n i u  26 c z e r w c a  1912 r.
Sekcya zwróciła uwagę na niedomagania tramwaju  

krakowskiego mianowicie na' zły stan wozów tramwajo
wych i na nieregularne kursowanie tychże, wskutek czego 
pragnąc jechad tramwajem muszą na niektórych przy
stankach czekad nieraz po kilkanaście minut a nawet 
i dłużej na wóz tramwajowy.

Zwrócono dalej uwagę Magistratu na zbyt wygóro
wane ceny napoi i przekąsek na torze wyścigowym pod
czas wyścigów, na co się żali publiczność.

Poczem Sekcya zatatwiła kilka spraw administra
cyjnych, odnoszących się do wykupna gruntów na regu- 
lacye ulic w mieście.

Sekcya skarbowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  25 k w i e t n i a  1912 r.

Sekcya przeprowadziła dyskusyę ogólną nad po
stanowieniami projektu administracyjnej części nowego 
Statutu miej., dotyczącemi spraw skarbowych.

Sekcya prawnicza.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  22 c z e r w c a  1912 r.

Sekcya rozpatrywała sprawę uregulowania hipoteki 
Wawelu.

Sekcya szkolna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  5 c z e r w c a  1912 r.

Sekcya zastanawiała się nad urządzeniem sali gim
nastycznej w nowym budynku szkolnym przy ul. Szlak.
Następnie uchwaliła wprowadzić naukę religii do planu 
nauk nowo otworzyd się mającej szkoły przem. żeńskiej 
w Krakowie. W końcu udzieliła Sekcya zapomóg kilku 
nauczycielom i nauczycielkom.

Połączone Sekcye.
P o s i e d z e n i e  S e k c y j  II.  i I V.  w d n i u  8-go

c z e r w c a  1912 r.
Sekcye przyjęły wnioski w sprawie pokrycia kosz

tów robót przygotowawczych, dokonanych w gmachu 
poszpitalnym na Wawelu, przeznaczonym na pomieszcze

nie Muzeum Narodowego. Nadto uchwaliły Sekcye wnio
ski w sprawie odstąpienia c. k. D yekcyi kolei państwo
wych budynKU przy placu Matejki, mieszczącego obecnie 
szkołę wydź. św. Floryana, oraz przyznała dalszą sub- 
wencyę 1.000 kor. na koszta obesłania wystawy prac 
kobiety polskiej w  Pradze.

Komisya administracyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  27 c z e r w c a  1912 r.

Komisya uchwaliła przedstawid Radzie miasta wnio
sek na zakupno jednej z realności sąsiadującej z targo
wicą m pod rozszerzenie tejże, dalej zatwierdziła ofertę 
firmy Lankosz & Zajączek na dostawę sukna dla straży 
akcyzowej na rok 1913 i ustaliła zasady sprzedaży lodu 
Z fabryki miejskiej, poczem załatwiła kilka spraw admi
nistracyjnych.

Komisya drogowo-kanałowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  8 c z e r w c a  1912 r.

Komisya rozstrzygnęła oferty na budowę wodoście- 
k Ó W , tudzież na budowę szeregu kanałów ulicznych oraz 
uchwaliła rozpisad publiczną licytacyę na budowę kanału 
ulicznego koło bastyonu Nr. 3 w przedłużeniu ul. D łu
giej. Wreszcie zatwierdziła wnioski odnoszące się do za- 
kupna objektów i gruntów od kolei północnej po znie
sionej kolei okrężnej.

II . P o s i e d z e n i e  w d n i u  21 c z e r w c a  1912 r.
Komisya na wstępie obradowała nad opracowanym 

przez Budownictwo miej. b. projektu profilów podłużnych 
i poprzecznych dla ulic prowadzących nową linię tram 
wajową na przestrzeni między I l l - im  mostem na Wiśle 
a klasztorem PP. Norbertanek w Zwierzyńcu, po przy
jęciu z małemi zmianami projektu, zadecydowano również 
szczegóły budowy podłoża pod tory tramwajowe na tej 
linii — wybór zaś wodościeków dla odwodnienia szyn 
pozostawiono decyzyi Prezydyum miasta. Następnie za
twierdzono oferty na budowę kanałów miejskich w kilku 
ulicach.

Komisya gazowo-elektryczna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  7 c z e r w c a  1912 r.

Komisya uchwaliła:
1) Zakupió na rok 1912/13 170.000 Mctn. węgla 

do wyrobu gazu.
2) Zakupió na rok 1912/13 4.000 Mctn. oleju nie

bieskiego do nawęglania gazu wodnego.
3) Połoźyó nową rurę w ulicach Tadeusza Ko

ściuszki, Miedzuch, Koletek, poprawió oświetlenie w ul. 
Pijarskiej.

4) Rozpisad konkurs na posadę tech. zastępcy D y
rektora Gazowni w randze V II. ewent. V I.

Komisya gruntowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 c z e r w c a  1912 r.

Komisya po zatwierdzeniu oferty na rozebranie ka
zamaty i budynku I  p. na gruntach pofortecznych obok 
ulicy Zwierzynieckiej gdzie mieści się obecnie filia za
kładu czyszczenia miasta, podjęła obrady nad sprzedażą



i' wniesionemi w następstwie rozpisanej publicznej licy- 
tacyi ofertami na zakupno parcel budowlanych na gruntach 
pofortecznych położonych między ulicą Wolską a Zwie
rzyniecką, lub Krow oderską a przedłużoną ulicą Długą. 
Po dłuższej dyskusyi wyłonił się wniosek odraczający 
rozstrzygnięcie ofert, do następnego posiedzenia, w celu 
bliższego rozpatrzeuia odnośnego referatu.

Komisya reklamacyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  12 m a r c a  1912 r.
Komisya odbyła posiedzenie pod przewodnictwem 

Wiceprezydenta miasta Dra Szarskiego.
Na 58 reklamacyi o wpisanie do listy wyborczej 

w sprawie wyborów do Rady m z Płaszowa uwzglę
dniła Komisya 18 a odrzuciła 39, do dalszego sprawdze
nia przekazano 1.

Na 9 reklamacyi o wykreślenie z listy uwzględniono 
5 a odrzucono 4.

Na 8 reklamacyi o sprostowanie spisu uwzględniono 
wszystkie.

Subkomitet Komisyi statutowej.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  12 c z e r w c a  1912 r.

Subkomitet Komisyi statutowej dla reformy gmin
nej ordynacyi wyborczej przeprowadził obrady nad pro
gramem swej pracy i uchwalił wezwać członków, aby do 
1 lipca br. zgłosili swe projekta reformy gminnej ordy
nacyi wyborczej a następnie przeprowadzić obrady nad 
wszystkimi zgłoszonymi projektami i wybrad najodpo
wiedniejszy.

Obecny projekt i ewentualny nowy zostaną przed
łożone Komisyi statutowej a następnie Radzie miasta, do 
powzięcia ostatecznej decyzyi co do zasad reformy, 
poczem projekt wybrany zostanie skodyfikowany.

Subkomitet krakowski i podgórski w sprawie połączenia 
się Krakowa z Podgórzem.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  3 c z e r w c a  1912 r.
Posiedzenie połączonych Subkomitetów krakow

skiego i podgórskiego odbyło się pod przewodnictwem 
W iceprezydenta Dra Szarskiego,

Z delegatów miasta Krakowa byli obecni: W ice
prezydent Sare, oraz Radcy: Beringer, Daszyński, H a- 
łatkiewicz i Dr. Tilles. Jako delegaci Podgórza brali 
udział w obradach: Burmistrz Maryewski i radni: Dr. 
Aronsohn, Dr. Bobrowski, Breuer, Dr. Emilewicz i Rolle.

Z obu stron byli obecni fachowi referenci Magi
stratu.

Na początku początku posiedzenia zabrał głos bur
mistrz Maryewski i podał do wiadomości uchwałę Suo- 
komitetu Podgórza, przez którą zmienionemi zostały 
przedstawione poprzednio warunki połączenia się Pod
górza z Krakowem w ten sposób, że ze strony Podgórza 
połączenie się z Krakowem będzie zawisłem od przepro
wadzenia w Krakowie reformy gminnej ordynacyi wy
borczej.

Z tego powodu opuszczono dyskusyę nad warun
kami politycznymi a przeprowadzono ją jedynie nad 
kwestyą ilości radców, jakaby ewentualnie przypaśd miała 
na Podgórze w okresie przejściowym aż do uchwalenia 
reformy wyborczej w Krakowie i co do udziału tychże rad
ców w Prezydyum miasta. W pierwszej kwestyi przyjęto 
ilośd radców na 14, a więc nieco więcej niżby nawet 
z najkorzystniejszego dla Podgórza obliczenia ze sto
sunku ludności (13-4 radców) przypaśd miała, w drugiej 
sprawie ustalono: że ilośd wiceprezydentów z powodu 
przyłączenia Podgórza do Krakowa zwiększy się do 3-ch 
a Radzie miasta Krakowa zostanie przedłożony wniosek 
do zobowiązania się, aby przez pewien określid się ma
jący bliżej czas (wniosek Krakowa i przez pierwsze dwie 
kadencye) po przyłączeniu Podgórza z grona Radców 
podgórskich był wybierany jeden wiceprezydent miasta. 
Następnie odczytano odpowiedzi Subkomitetu krakow
skiego na warunki przyłączenia, przedstawione przez Pod
górze, które delegaci Podgórza przyjęli do wiadomości.

Dalsze posiedzenie połączonych Subkomitetów ma 
się odbyd w przyszłym tygodniu.

Przedłożony przez Subkomitet krakowski projekt 
układów z Podgórzem, obejmujący odpowiedzi na wa
runki Podgórza, przychyla się do życzeń Podgórza pra
wie we wszystkich punktach, w kilku tylko stylizuje 
układy odmiennie, na mocy doświadczeń prawnych i we
dług wzorów układów z innemi gminami sąsieduiemi za
wartych, przyznając jednak Podgórzowi znaczne koncesye.

Nakładem  Gminy miasta K rakow a. —  Czcionkam i drukarni Związkowej w  Krakowie pod zarządem A. Szyjewskiego.




